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PROTOKÓŁ NR VI/2019 

VI zwyczajna sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2018-2023 

20 maja 2019 roku, godz. 1100 

 

Sala Kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego 

Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

 

 

 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad VI zwyczajnej sesji Sejmiku.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, otwieram VI zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2018-2023.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego wita radnych i zaproszonych gości.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

informuję, iż na podstawie art. 21 ust. 1a ustawy o samorządzie województwa - obrady sejmiku 

województwa są transmitowane i utrwalane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. 

Nagranie obrad jest udostępniane w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie internetowej 

samorządu województwa. Szanowni Państwo, przystępujemy do uroczystości wręczenia „Odznak 

Honorowych za Zasługi dla Województwa Lubuskiego. Odznaki otrzymują: Pan Dariusz Jakubas, Pan 

Wiesław Korejwo, Pani Irena Leiblich, Pan Jan Pabierowski, Pan Jacek Zagozda. Proszę Pana 

Mirosława Marcinkiewicza – Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego o wygłoszenie 

krótkich laudacji.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz kolejno odczytuje 

laudacje. Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak i Marszałek 
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Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak wręczają „Odznaki Honorowe za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego”. 

 

Laudacje stanowią załącznik nr 1 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, proszę 

o zabranie głosu profesora Bogusława Liberadzkiego – Wiceprzewodniczącego Parlamentu 

Europejskiego. Mam nadzieję, że Pan Poseł nie ma tremy, pierwszy raz na Sejmiku Województwa 

Lubuskiego, zapraszam serdecznie. 

 

Wiceprzewodniczący Parlamentu Europejskiego Bogusław Liberadzki: Szanowna Pani 

Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku, Pani Marszałek, Panie i Panowie goście. Niech mi wolno będzie 

najpierw pogratulować osobom wyróżnionym honorową odznaką. Niech mi wolno będzie także 

pogratulować Prezydium Sejmiku i Pani Marszałek, że tego typu inicjatywę mamy. Wszak  

to emocjonalnie wiąże ludzi ze swoim regionem. A zasługi, tak jak zdążyłem się wsłuchać były  

i różnorodne, i nie ulegające żadnym wątpliwościom. Powodem do naszego spotkania jest 15-lecie 

członkostwa Polski w Unii Europejskiej. Takie bardzo krótkie refleksje na temat tego, co nam to dało, 

gdzie my jesteśmy po tych 15 latach. Zanim miałem zaszczyt stanąć tutaj, mogłem z Panią Marszałek 

Polak, z Panem Marszałkiem Jędrzejczakiem wysłuchać informacji na temat Interregu Polska – 

Saksonia, a właściwie Województwo Lubuskie – Saksonia. To jest kolejny przykład, tak się elegancko 

mówi success story - 70 mln euro, niemal pół na pół, choć to niemieckie „pół” jest trochę większe, ale  

to nie jako z definicji wynika. Alokowane w tak zacne idee jak Park Mużakowski, ale także te techniczne 

wyposażenie, chociażby Panie i Panowie mundurowi, którzy pokazali na ile z tego korzystali. 

Rozmawialiśmy w tym kontekście o nowej perspektywie finansowej, ponieważ trwają debaty na temat 

nowego budżetu w Unii Europejskiej na lata 2021-2027. Dzieliłem się moją rozmową z Europejskim 

Komisarzem ds. Budżetu i Programowania Finansowego Oettingerem, gdzie na początku była 

propozycja komisji, że szukamy oszczędności i może programy Interreg byśmy zredukowali, ale  

po uświadomieniu mu, że gdy był kiedyś premierem Bawarii, nie chciał by redukować taki program  

z Czechami. Doszliśmy do wniosku, że również nie wolno redukować takich programów 

transgranicznych między Niemcami i Polską, także sądzę, że co najmniej utrzymamy, jeżeli nie 

wzrośnie. Również to 15-lecie to 906 mln euro dla województwa lubuskiego, ponad dwukrotnie więcej 

niż w poprzedniej perspektywie finansowej, czyli mówimy o kwocie ok. 4 mld zł. Stopień 

zagospodarowania wydaje się satysfakcjonujący, zwłaszcza procent alokacji w stosunku do upływu 
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czasu. To jest dobry powód do powiedzenia, że tak robić należy, tego oczekujemy i w Parlamencie 

Europejskim oraz w Komisji Europejskiej, i będziemy mieć nowy budżet na lata 2021-2027. Znów 

chciałbym, żeby w priorytecie nowego budżetu i co do tego z komisją negocjujemy, znalazły się  

co najmniej takie same środki dla poszczególnych regionów, a zatem również dla województwa 

lubuskiego. To są pieniądze, które najbardziej trafiają do ludzi. Wtedy ludzie wiedzą, że Unia to jest 

wspólnota tworzona przez ludzi, z ludźmi i dla ludzi, bo to jest najbardziej odczuwalne. Duże inwestycje 

typu: autostrada, droga ekspresowa, linia kolejowa dużej prędkości jest bardziej okazjonalna, ale mój 

powiat, moje miasto, moje województwo, moja ziemia jest bardziej odczuwalne. Także w wyniku tego, 

również z takim przekonaniem po dzisiejszych rozmowach pozostaję. Jeszcze raz dziękuję  

za możliwość wystąpienia, dziękuję Pani Przewodniczącej. Dziękuję za uwagę i za wysłuchanie. 

Jeszcze raz dziękuję Pani Przewodniczącej, Pani Marszałek Polak, całemu Zarządowi, do zobaczenia. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękujemy bardzo.  

W dniach 17-19 maja 2019 r. Urząd Marszałkowski Województwa Lubuskiego wspólnie z Wojewódzkim 

Ośrodkiem Sportu i Rekreacji im. Zbigniewa Majewskiego w Drzonkowie zorganizował czwartą edycję 

Ogólnopolskiej Olimpiady Urzędów Marszałkowskich „Marszałkiada”. W tym roku w Olimpiadzie wzięło 

udział 120 pracowników z ośmiu urzędów marszałkowskich rywalizowali w takich  dyscyplinach jak: 

piłka siatkowa, tenis stołowy, strzelenie z broni pneumatycznej, boccia, pływanie, biegi przełajowe  

i przeciąganie liny. W 2016 roku województwo lubuskie w ogólnej klasyfikacji zajęło I miejsce,  

w 2017 roku 4 miejsce, w 2018 roku I miejsce i w tym roku także województwo lubuskie zajęło I miejsce. 

Proszę o brawa. Czas poznać reprezentację województwa lubuskiego. Zapraszam: Panią Magdalenę 

Marciniak, Panią Martę Kurzawską, Panią Martę Opala, Panią Dorotę Ratuszną, Pana Łukasza 

Poryckiego, Pana Radosława Pająka, Pana Bogusława Zaraza, Pana Przemysława Osińskiego, Panią 

Agnieszkę Czetowicz, Pana Andrzeja Hełmińskiego, Panią Joannę Skrzydłowską, Panią Joannę 

Lassotę, Pana Sebastiana Szymkowiaka, Pana Daniela Chaleckiego, Panią Katarzynę Żmudzin. 

Zapraszam Panią Elżbietą Annę Polak – Marszałek Województwa Lubuskiego, aby wspólnie ze mną 

złożyła gratulacje naszej drużynie.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak wraz z Przewodniczącą Sejmiku 

Województwa Lubuskiego Wioletą Haręźlak składa gratulacje zwycięzcą „Marszałkiady”.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Szanowni Państwo, region lubuski jest 

regionem mistrzów.   
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo,  

na podstawie listy obecności stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa Lubuskiego na sesji 

obecnych jest 27 radnych, wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania prawomocnych uchwał. 

Jednocześnie informuję, że protokół z V sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego został umieszczony  

na serwerze dla radnych, a podczas dzisiejszej sesji jest wyłożony na stoliku Biura Sejmiku. Protokół 

przyjmiemy w końcowej części obrad sesji.  

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Przystępujemy  

do uchwalenia porządku obrad VI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Panie i Panowie Radni, 

otrzymaliście Państwo zaproszenie na sesję wraz z porządkiem obrad. Na wniosek Zarządu 

Województwa Lubuskiego, proponuję rozszerzenie porządku obrad o: 

• Punkt 12a – Sprawozdanie z realizacji „Programu współpracy Województwa Lubuskiego 

z organizacjami pozarządowymi w 2018 roku”; 

• Punkt 16a – Podjęcie uchwały w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Bory 

Dolnośląskie” – druk nr 104/19; 

• Punkt 16b – Podjęcie uchwały w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Pojezierze 

Lubniewicko – Sulęcińskie” – druk nr 105/19; 

• Punkt 18a – Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie bonifikaty od opłat 

rocznych z tytułu trwałego zarządu sprawowanego przez Urząd Marszałkowski Województwa 

Lubuskiego w Zielonej Górze – druk nr 103/19; 

• Punkt 18b – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Miastu Zielona Góra pomocy finansowej – 

druk nr 106/19; 

• Punkt 18c – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Miastu Gorzów Wielkopolski pomocy 

finansowej – druk nr 107/19; 

• Punkt 18d – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Miastu Zielona Góra pomocy finansowej – 

druk nr 108/19. 
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Szanowni Państwo, na wniosek Kapituły „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

proponuję rozszerzenie porządku obrad o: 

• Punkt 18e – Podjęcie uchwały w sprawie nadania Ewie Marii Dumie „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 109/19; 

• Punkt 18f – Podjęcie uchwały w sprawie nadania Zbigniewowi Juzwie „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 110/19; 

• Punkt 18g – Podjęcie uchwały w sprawie nadania Ewie Mularczyk „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 111/19; 

• Punkt 18h – Podjęcie uchwały w sprawie nadania Stanisławowi Nuckowskiemu „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 112/19; 

• Punkt 18i – Podjęcie uchwały w sprawie nadania Marii Traczyk „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 113/19; 

• Punkt 18j – Podjęcie uchwały w sprawie nadania Zdzisławowi Józefowi Urbanowskiemu „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 114/19; 

• Punkt 18k – Podjęcie uchwały w sprawie nadania Lilianie Witczuk-Kamieniarz „Odznaki Honorowej 

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 115/19; 

• Punkt 18l – Podjęcie uchwały w sprawie nadania Ochotniczej Straży Pożarnej w Silnej „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 116/19. 

Materiały i projekty uchwał będące przedmiotem dzisiejszej sesji dostępne są na serwerze dla radnych. 

Czy mają Państwo pytania, uwagi do proponowanego porządku obrad dzisiejszej sesji? Poddaję pod 

głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 12a – Sprawozdanie z realizacji 

„Programu współpracy Województwa Lubuskiego z organizacjami pozarządowymi w 2018 roku”. Kto  

z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 12a, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

27 radnych za przyjęciem, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji o punkt 12a.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 16a – Podjęcie uchwały 

w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Bory Dolnośląskie" – druk nr 104/19. Kto  

z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 16a, proszę podnieść rękę  
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i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

27 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został  rozszerzony o punkt 16a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 16b – Podjęcie uchwały 

w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Pojezierze Lubniewicko - Sulęcińskie" – druk  

nr 105/19. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 16b, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

27 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 16b. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 18a – Podjęcie uchwały 

w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie bonifikaty od opłat rocznych z tytułu trwałego zarządu 

sprawowanego przez Urząd Marszałkowski Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze – druk  

nr 103/19. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 18a, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

27 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 18a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 18b – Podjęcie uchwały 

w sprawie udzielenia Miastu Zielona Góra pomocy finansowej – druk nr 106/19. Kto z Państwa Radnych 

jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 18b, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. 

27 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 18b. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 
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Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 18c – Podjęcie uchwały 

w sprawie udzielenia Miastu Gorzów Wielkopolski pomocy finansowej – druk nr 107/19. Kto z Państwa 

Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 18c, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk. 

27 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu.   

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 18c. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 18d – Podjęcie uchwały 

w sprawie udzielenia Miastu Zielona Góra pomocy finansowej – druk nr 108/19. Kto z Państwa Radnych 

jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 18d, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. 

27 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 18d. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 18e – Podjęcie uchwały 

w sprawie nadania Ewie Marii Dumie „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – 

druk nr 109/19. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 18e, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto 

wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

27 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 18e. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 18f – Podjęcie uchwały 

w sprawie nadania Zbigniewowi Juzwie „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

– druk nr 110/19. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 18f, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto 

wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

27 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu.  
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Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 18f. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 18g – Podjęcie uchwały 

w sprawie nadania Ewie Mularczyk „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – 

druk nr 111/19. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 18g, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto 

wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

26 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 18g. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 18h – Podjęcie uchwały 

w sprawie nadania Stanisławowi Nuckowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 112/19. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 

18h, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

27 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 18h. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 18i – Podjęcie uchwały 

w sprawie nadania Marii Traczyk „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk 

nr 113/19. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 18i, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

27 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 18i. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 18j – Podjęcie uchwały 

w sprawie nadania Zdzisławowi Józefowi Urbanowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 114/19. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku 
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obrad o punkt 18j, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

25 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 18j. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 18k – Podjęcie uchwały 

w sprawie nadania Lilianie Witczuk-Kamieniarz „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 115/19. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 

18k, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

26 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 18k. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 18l – Podjęcie uchwały 

w sprawie nadania Ochotniczej Straży Pożarnej w Silnej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 116/19. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku 

obrad o punkt 18l, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

26 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 18l. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Porządek obrad dzisiejszej sesji Sejmiku wraz z przegłosowanymi zmianami, poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowanymi zmianami, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto 

wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

27 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji wraz z przegłosowanymi 

zmianami został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 20 do protokołu.  
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Punkt 3. 

Informacja o złożonych interpelacjach i zapytaniach.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: W okresie międzysesyjnym 

do Biura Sejmiku wpłynęło: dnia 17 kwietnia br. zapytanie Pani Małgorzaty Barbary Gośniowskiej-Koli – 

Radnej Województwa Lubuskiego w sprawie organizacji i przebiegu sesji Sejmiku Województwa 

Lubuskiego, która odbyła się 15 kwietnia 2019 r. – odpowiedź została udzielona w terminie. Dnia 2 maja 

br. zapytanie Pana Jerzego Wierchowicza – Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego 

w sprawie remontu drogi wojewódzkiej nr 278 Trzebiechów-Sulechów. Dnia 14 maja br. wpłynęło 

zapytanie Pani Aleksandry Mrozek – Radnej Województwa Lubuskiego w sprawie działań 

podejmowanych przez Urząd Marszałkowski Województwa Lubuskiego w celu utrzymania certyfikatu 

Geoparku Łuk Mużakowa. Czy ktoś z Państwa Radnych chciałby zabrać głos? Bardzo proszę  

o zabranie głosu Panią Annę Chinalską. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Wysoka 

Rado. Mam dzisiaj 3 interpelacje. W pierwszym punkcie chciałabym poruszyć kwestię remontu pałacu  

w Luboszycach. Podczas sesji Rady Gminy Gubin, która odbyła się 26 kwietnia, Wójt Zbigniew Barski 

poruszył sprawę ochrony wspólnego dziedzictwa kulturowego. Na terenie Gminy Gubin położony jest 

cenny obiekt zabytkowy pałac w Luboszycach, którego właścicielem i instytucją odpowiedzialną za jego 

stan jest obecnie Krajowy Ośrodek Wsparcia Rolnictwa. Zgłaszam tutaj problem tego pałacu i oczekuję 

od właściciela obiektu odpowiedzi, co dalej z pracami zabezpieczającymi ten zabytek. Jakie działania 

podjął Wojewódzki Konserwator Zabytków w stosunku do właściciela pałacu. Druga interpelacja dotyczy 

wzrostu opłat za wywóz odpadów komunalnych. W wielu gminach ostatnio słyszy się, że zostają 

ponoszą opłaty dla mieszkańców za wywóz odpadów komunalnych. Gminy uzasadniają podwyżki 

wzrostem cen za odpady w Regionalnych Instalacjach Przetwarzania Odpadów Komunalnych oraz 

zmianami przepisów państwowych. W związku z tym proszę o przedstawienie wykazu porównującego 

ceny za odpady w poszczególnych instalacjach RIPOK, czy ceny te wzrosły w porównaniu do ubiegłego 

roku i czy przewiduje się zmiany w Wojewódzkim Planie Gospodarki Odpadami. Trzecia interpelacja 

dotyczy remontu drogi wojewódzkiej nr 138 i chciałabym tutaj zadać pytanie na jakim etapie realizacji 

jest planowany ze środków Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego, w ramach współpracy 

INTERREG Brandenburgia – Polska, remont drogi wojewódzkiej nr 138 na odcinku Jaromirowice- 

Wałowice-Chlebowo. Dziękuję bardzo.  

 



11 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. O zabranie 

głosu proszę Pana Marka Surmacza.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Dziękuję. Pani Marszałek, Pani 

Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku. Chciałbym złożyć interpelację w sprawie dosyć bulwersującej opinie 

naszego województwa, szczególnie mam nadzieję Zieloną Górę, dotyczącą kompromitujących 

Marszałka Województwa Lubuskiego, ujawnionych w „Magazynie śledczym” TVP 1 w dniu 9 maja  

2019 roku okoliczności powołania na pierwszego Dyrektora Szpitala Klinicznego w Zielonej Górze Pana 

Marka Działoszyńskiego. W „Magazynie śledczym Anity Gargas” wyemitowanym 9 maja na antenie 

ogólnopolskiej TVP Marszałek Województwa Lubuskiego Pani Elżbieta Anna Polak nawiązując  

do sposobu powołania Pana Marka Działoszyńskiego na dyrektora szpitala w oczywisty sposób 

publicznie skłamała, wskazując na władze Uniwersytetu Zielonogórskiego jako desygnujące kandydata 

na dyrektora. Jeszcze w tym samym reportażu przedstawiciel władz Uniwersytetu Zielonogórskiego nie 

tylko zaprzeczył temu, ale wprost wskazał Panią Marszałek Elżbietę Annę Polak jako przekazującą  

do powołania Pana Marka Działoszyńskiego na to stanowisko. Dodać trzeba, że przywoływane znane 

okoliczności w żaden sposób nie uzasadniały tego trybu powołania dyrektora, rzekomy przymus 

czasowy, albowiem prace związane z utworzeniem szpitala w Zarządzie Województwa i Sejmiku 

Województwa Lubuskiego, przebiegały w sposób niezakłócony, wręcz modelowo planowy, wedle 

wskazań Zarządu pod przewodnictwem Pani Marszałek. Niewątpliwie był czas na to, aby zaplanować 

także ogłoszenie, przeprowadzenie i oroztrzygnięcie konkursu na pierwszego dyrektora tej placówki. 

Możliwe także było przyjęcie innych przejściowych rozwiązań, by ostatecznie w drodze konkursu 

dokonać wyboru na tę funkcje specjalisty od zarządzania placówkami służby zdrowia. Wybór Pana 

Marka Działoszyńskiego należy uznać za dokonany w sposób niespełniający standardów powierzania 

odpowiedzialności kierowniczej w tego typu jednostkach służby zdrowia. Negatywne skutki takiego 

postępowania Pani Marszałek i władz nadzorujących szpital mogą być nieodwracalne, z oczywistą 

szkodą dla pacjentów, organizacji i bieżącego funkcjonowania szpitala. W kontekście ujawnionych 

wyjątkowo negatywnych dokonań Pana Marka Działoszyńskiego jako funkcjonariusza policji, o czym 

szeroko jest w publikacji, kierowanie przez niego samorządową placówką służby zdrowia jest, dla 

personelu tej jednostki, pacjentów, ale i odpowiedzialnego samorządowego nadzoru, wysoce 

ryzykowne. Dlatego zwracam się do Zarządu Województwa Lubuskiego o skorzystanie z należnych 

kompetencji i podjęcie czynności zmierzających do niezwłocznego odwołania ze stanowiska dyrektora 

Pana Marka Działoszyńskiego i spowodowanie podjęcia procedury konkursowej w celu dokonania 

wyboru dyrektora Szpitala Klinicznego w Zielonej Górze. Dziękuję.  
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Proszę  

o zabranie głosu Panią Elżbietę Płonkę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Teresa Płonka: Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca, 

Szanowni Państwo. Składam interpelację w imieniu Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości, jako 

Wiceprzewodnicząca. Pierwsza, krótka: proszę o podanie ostatecznych kosztów utworzenia radioterapii 

w Gorzowie i podanie źródeł finansowania. Druga, dotyczyła problemu, który przedstawił Pan Radny 

Marek Surmacz, więc pominę wygłaszanie, to prośba o wyjaśnienie tej sytuacji, którą przedstawił Pan 

Radny. I trzecia w imieniu klubu: jakie kwoty ze środków samorządu województwa zostały wydane jako 

promocja województwa z udziałem Pani Marszałek w okresie kampanii wyborczej do Europarlamentu,  

z uwagi na to, że Pani Marszałek kandyduje do Europarlamentu. Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Proszę  

o zabranie głosu Pana Zbigniewa Kościka.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Szanowni Państwo, 11 października 2018 r. 

Minister Zdrowia podpisał Rozporządzenie w sprawie świadczeń gwarantowanych z zakresu leczenia 

szpitalnego. Po prostu ustalił standardy, dotyczące obsady personelu pielęgniarskiego i położniczego 

na oddziałach szpitalnych. Moje pytanie dotyczy tego w jaki sposób szpitale i jednostki podległe 

samorządowi województwa lubuskiego, realizują te standardy, czy w taki sposób, że rynkowo próbują 

zachęcić do tego, by panie pielęgniarki, położne pracowały na oddziałach? Czy może w ten sposób,  

że żeby zmieścić się w standardach likwidują ilości łóżek na poszczególnych oddziałach? Szanowni 

Państwo, takie dwie dygresje, pierwsza to doskonale pamiętamy, że jeżeli dyrektor, prezes szpitala  

ma problem z obsadą standardów zatrudnienia lekarzy, to się rozmawia z perspektywy wynagrodzenia. 

Często sięgają one absurdów. Dobrze, że ukazało się rozporządzenie ministra w tym zakresie,  

bo dochodziło często do sytuacji tego typu, że jedna pani pielęgniarka obsługiwała bardzo liczny oddział 

w nocy, nie ogarniając swoimi możliwościami właściwej opieki nad chorymi pacjentami. Bardzo bym 

prosił Panią Marszałek o zdiagnozowanie. My i tak na wielu oddziałach mamy najmniejszą liczbę łóżek 

na 10 czy na 100 tys. mieszkańców. Jeżeli pójdziemy w tym kierunku, że tniemy liczbę łóżek, żeby 

zapewnić standardy obsady średniego personelu medycznego, panie pielęgniarki się denerwują w tym 

zakresie, to będzie to rozwiązanie bardzo niekorzystne dla mieszkańców województwa lubuskiego. 

Jeszcze jedna taka dygresja. Szanowni Państwo, my bardzo często chwalimy się, to pewnie i dobrze, 

czy troską obdarzamy kształcenie lekarzy w Zielonej Górze, myślę, że na poboczu zostawiliśmy 
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kształcenie pań pielęgniarek. Chcę powiedzieć, że dziewczyny nie garną się do tego zawodu, 

oczywiście kwestia dotyczy wysokości honorariów, a jeżeli już decydują się na studia i pracę w tym 

trudnym zawodzie to bardzo często z perspektywą na emigrację. Bardzo bym prosił o pewną wrażliwość 

jeśli chodzi o kształcenie personelu pielęgniarskiego i położniczego w województwie lubuskim. Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę Panią Małgorzatę Paluch-Słowińską.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Beata Paluch-Słowińska: Szanowna Pani Marszałek, 

dziś mam dwie interpelacje. Pierwsza: zwracam się z zapytaniem, gdzie i na jakich instalacjach lub  

na które składowiska trafiają odpady komunalne z gmin województwa lubuskiego, obsługiwane przez 

Związek Międzygminny „Eko-Przyszłość”. Obecnie składowisko w Kiełczu, do którego wcześniej  

w części trafiały te odpady jest nieczynne. Przede wszystkim chodzi o odpady, których kaloryczność jest 

niższa niż 6.000 MJ i również balast posortowniczy, który w myśl przepisów nie może migrować  

na teren innych regionów. Zapytanie to wynika z zachowania kultury ekologicznej i troski o budżet 

województwa, aby opłaty środowiskowe trafiały do samorządu województwa. Jeśli nawet odpady  

te trafiają do innych kwater i instalacji to, czy zarządzający tymi instalacjami odprowadzają w sposób 

rzetelny do urzędu marszałkowskiego tę część opłaty środowiskowej, która wynika ze składowania 

odpadów z gmin obsługiwanych przez „Eko-Przyszłość”. I drugie moje zapytanie: pod koniec kwietnia 

2019 r. uczestniczyłam w spotkaniu zaniepokojonych mieszkańców okolic Kożuchowa odnośnie 

rekultywacji na składowisku odpadów w Mirocinie Dolnym. Z przekazanych informacji w latach 1990-

2013 wynika, że właścicielem tego terenu było FSO Polmo, które składowało tam odpady 

pogalwaniczne. Następny właściciel AGC Sp. z o.o. z siedzibą w Nowogrodzie Bobrzańskim w grudniu 

2018 r. otrzymał zgodę Marszałka Województwa Lubuskiego na rekultywację tego składowiska. 

Obecnie całą działalnością zajmuje się inna firma, a mianowicie IRRECO Sp. z o.o. W związku  

z powyższą sytuacją moje pytanie brzmi: czy obecne przedsiębiorstwo wykonujące rekultywację mogło 

wejść w zezwolenie poprzedniej firmy? Czy prace te odbywają się zgodnie z pozwoleniem? Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę Pan Kazimierz Łatwiński.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowna 

Pani Marszałek. Kiedy rozpoczną się prace na linii kolejowej nr 358 na odcinku Zbąszynek-Czerwieńsk 
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w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego. Jest to linia, którą mieszkańcy południa województwa 

jeżdżą do Warszawy. Obecnie wyłoniony jest wykonawca prac. Niestety cena najniższej oferty  

w przetargu przekracza budżet przewidziany na tę linię. Jakie jest możliwe rozwiązanie proponowane 

przez PKP PLK? Otóż, aby zdążyć przed upływem końca perspektywy finansowej należałoby część 

środków przewidzianych w RPO na linię 203 przesunąć na linię Zbąszynek-Czerwieńsk. Jest  

to uzasadnione, ponieważ rząd przewiduje na początku nowej perspektywy głęboką modernizację linii 

203, z możliwością elektryfikacji, której wartość wielokrotnie przekroczy sumę środków z RPO. Z tego 

względu Zarząd Województwa w grudniu ubiegłego roku podjął słuszną decyzję, że dla linii Gorzów 

Wlkp.-Krzyż w I etapie będzie wykonane studium wykonalności. Ma to na celu uniknięcie dublowania 

prac w ramach RPO z pracami o wiele większymi w ramach środków centralnych. Rząd w wiarygodny 

sposób troszczy się o skrócenie czasu przejazdu na linii Gorzów Wlkp.-Warszawa. W lutym 2019 r. 

podjął słuszną decyzję o przeznaczeniu dodatkowych środków na linię Poznań-Szczecin w kwocie  

1,3 mld zł., którą to linią mieszkańcy Gorzowa Wlkp. jeżdżą do Warszawy. To zwiększenie 

finansowania, jak i realizacja przez PKP PLK studium wykonalności dla linii Gorzów Wlkp.-Krzyż-Piła-

Bydgoszcz, jednoznacznie wskazują na wsparcie rządu dla inwestycji ważnych dla północy 

województwa. Zarząd Województwa zamiast upewnić mieszkańców z północy województwa, że nie ma 

zagrożenia dla ważnych dla nich inwestycji, boi się podjąć decyzję. Skutkiem tego może mieć miejsce: 

nie wykonanie w ramach RPO żadnych prac kolejowych ani na północy województwa, ani na południu; 

po drugie utrata dodatkowych środków w ramach RPO; po trzecie degradacja z ryzykiem zamknięcia 

linii Zbąszynek- Czerwieńsk, czyli pozbawienie komunikacji kolejowej mieszkańców południa 

województwa z Poznaniem, stolicą czy Trójmiastem. Czas płynie – decyzji Zarządu Województwa brak.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Proszę 

Pan Jan Świrepo. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Pani Przewodnicząca, Szanowni Radni. Zwracam 

się z interpelacją i prośbą do Zarządu Województwa o uwzględnienie następujących inwestycji  

w Strategii Rozwoju Województwa Lubuskiego. Uważam, że przedstawione inwestycje wpłyną 

pozytywnie na zrównoważony rozwój naszego regionu i wzmocnią najbardziej wysunięty na północ 

powiat strzelecko-drezdenecki. Pierwsza to budowa obwodnicy Strzelec Krajeńskich, modernizacja 

drogi krajowej E22. Druga to renowacja średniowiecznych murów obronnych z zagospodarowaniem 

terenów przyległych w Strzelcach Krajeńskich. Trzecia inwestycja to ochrona terenów cennych 
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przyrodniczo i wyeksponowanie turystycznego regionu tzw. Lubuskich Mazur. Chodzi tu o budowę 

„Parku Eko-Miejskiego”, a także modernizację inwestycji związanych z ochroną środowiska. Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę Pan Jerzy Wierchowicz.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: Pani 

Przewodnicząca, Szanowni Państwo. Moja interpelacja dotyczy remontu drogi wojewódzkiej nr 278 na 

odcinku Trzebiechów-Sulechów. Droga ta została częściowo już wyremontowana, natomiast na odcinku 

od Kruszyny do Radowic prace zostały wstrzymane wobec decyzji Wojewódzkiego Konserwatora 

Zabytków, który zakazał dalszego wycięcia drzew, stojących przy tej drodze, mimo, że wcześniej 

dokonano takiego wycięcia, umożliwiając ten remont. Wydaje się niezrozumiałe, jak w takiej samej 

sytuacji prawnej i faktycznej można było wydać dwie przeciwne decyzje. Jedna umożliwiająca remont 

drogi, pozwalająca na wycięcie drzew i druga zakazująca wycięcie, tym samym uniemożliwiająca 

dokończenie remontu. Należy podkreślić, iż nierementowany odcinek jest w złym stanie technicznym, 

wąski, z wybojami, bez pobocza, co stanowi niebezpieczeństwo dla użytkowników drogi. Jak wynika  

z materiału prasowego - Gazeta Lubuska z 27 kwietnia br. od negatywnych decyzji Wojewódzkiego 

Konserwatora Zabytków, nie pozwalającej na dalszy remont drogi, odwołał się Dyrektor Zarządu Dróg 

Wojewódzkich w Zielonej Górze. Stąd moje pytanie o rezultat tego odwołania. Moim zdaniem jako 

radnego jest oczywiste, że rozpoczęcie remontu tej drogi wymaga jej zakończenia w całości. Względy 

społeczne przemawiają zdecydowanie za zakończeniem remontu tak, by zapewnić bezpieczny 

przejazd.   

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pan 

Sebastian Ciemnoczołowski. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Dziękuję. Chciałbym 

zadać pytanie dotyczące funkcjonowania szpitala pod nadzorem nie dyrektora, a prezesa tego szpitala, 

Pana Marka Działoszyńskiego, bo funkcji dyrektora szpitala nie ma, o ile dobrze wiem. Po pierwsze,  

w kontekście interpelacji Pana Marka Surmacza chciałbym zadać pytanie, w jakim stanie  

Pan Działoszyński przejął szpital w 2017 roku, jeśli chodzi o finanse tego szpitala, a jaki jest ten stan  

na chwilę obecną. Myślę, że to też może pokazać kompetencje menadżerskie Pana Prezesa. 

Chciałbym się też dowiedzieć, jak w tym okresie wygląda zatrudnienie kadry naukowej w szpitalu, jaki 
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jest wzrost i jakiej kategorii są to stopnie. Chciałbym się też zapytać o skalę i rodzaj inwestycji 

realizowanych w szpitalu w porównaniu do poprzednich lat na tle innych szpitali w naszym regionie. 

Chciałbym też za pośrednictwem Biura Sejmiku dowiedzieć się, zadać taką interpelację, czy to prawda, 

że w latach 2005-2007, gdy w okresie, kiedy rządy w kraju sprawowało Prawo i Sprawiedliwość Pan 

Marek Działoszyński został mianowany na funkcję Dyrektora Biura Spraw Wewnętrznych Policji  

i do jakiego okresu tę funkcję sprawował, pod jakim nadzorem. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę Panią 

Aleksandrę Mrozek.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Szanowni Państwo, składałam interpelację 

dotyczącą opieki psychiatrycznej nad dziećmi i młodzieżą, otrzymałam odpowiedź, którą pozwolę sobie 

zacytować fragment: „należy ocenić ją jako dobrą”. Myślę, że wszyscy sobie tego bardzo życzymy, ale 

wiemy, że problem opieki psychiatrycznej w skali całego kraju jest ogromnym wyzwaniem i nie jesteśmy 

tą „wyspą szczęśliwości” i dlatego też zapytam o jeden fragment tej opieki, który od lat nie jest 

zrealizowany, mianowicie o możliwość funkcjonowania oddziału dziennego. W odpowiedzi  

na interpelację otrzymałam informację, że takie zapotrzebowanie jest rzędu 60-80 osób nie wiem, czy  

w skali tygodnia, kwartału, czy miesiąca, nie mniej jednak jest to dość duże wyzwanie. W związku z tym 

pytam, dlaczego na terenie województwa nie mamy takiego dziennego oddziału, jakie są przyczyny 

tego i jakie działania były podjęte, żeby ten problem, przed jakim znajdują się dzieci, rodzice i młodzież 

rozwiązać. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękujemy bardzo. Proszę 

Pan Zbigniew Kołodziej. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, 

Wysoki Sejmiku. Moja interpelacja dotyczy różnic pomiędzy założeniami Strategii Województwa 

Lubuskiego a projektem Krajowej Strategii Rozwoju Regionalnego 2030. Analiza SWOT, stanowiąca 

pewne założenia do Strategii Rozwoju Województwa Lubuskiego jako słabe strony wskazuje m.in.: brak 

silnego ośrodka gospodarczego-metropolitarnego oraz niedostatecznie rozwinięte funkcje 

metropolitarne Gorzowa Wlkp. i Zielonej Góry. Tymczasem projekt Krajowej Strategii Rozwoju 

Regionalnego 2030 przesuwa akcent polityki regionalnej z dużych miast, jako generatorów impulsów 

rozwojowych w stronę średnich miast ze wsparciem mniejszych miast oraz gmin charakteryzujących się 
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stagnacją rozwojową. Tego typu jednostki samorządu regionalnego zostały wskazane jako obligatoryjne 

obszary strategiczne i interwencyjne, dla których wsparcie pochodzić będzie m.in. z krajowego 

programu „Program 2020” oraz innych środków, w tym programów krajowych i regionalnych. Proszę 

wyjaśnić, dlaczego Strategia Rozwoju Województwa Lubuskiego już w samych swoich podstawach nie 

jest spójna ze Strategią Krajową. Czy niedostosowanie zapisów Strategii Rozwoju Województwa 

Lubuskiego ze Strategią Krajową, będzie skutkować brakiem możliwości sięgnięcia po fundusze  

z „Programu 2020”? Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pani Anna 

Synowiec. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Szanowni Państwo, chciałam złożyć interpelację 

w sprawie możliwości zainicjowania współpracy z uczelniami w części północnej województwa  

w sprawie utworzenia kierunku: pielęgniarstwo wraz z rozważeniem możliwości finansowania 

stypendiów dla studentów tego kierunku. W polskim systemie zdrowia jest zdecydowanie za mało 

pielęgniarek. Obecnie mamy do czynienia z luką pokoleniową w zawodzie – średnia wieku pielęgniarki 

wynosi 51 lat. Z tego powodu uważam, że zasadne byłoby podjęcie współpracy z uczelniami w części 

północnej województwa, bo w części południowej już istnieje taki kierunek. Natomiast z uwagi  

na to, że wszyscy obserwujemy odpływ zarówno pielęgniarek jak i lekarzy za granicę, zasadnym byłoby 

rozważenie podjęcia prac nad programem stypendialnym z zapisem lojalnościowym, tak jak  

ma to miejsce w przypadku kierunków lekarskich. Dlatego moja interpelacja dotyczy tych dwóch kwestii. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę Pan Łukasz Mejza. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: Szanowna Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, 

Wysoka Rado. Na dzisiejszej sesji chciałbym złożyć 5 interpelacji. Pierwsza dotyczy remontu drogi 

wojewódzkiej nr 294 na odcinku Jasień-Trzebiel-Tuplice. Druga dotyczy poprawy bezpieczeństwa  

na drodze wojewódzkiej nr 289 w miejscowościach Tuchola Żarska i Stara Woda. Trzecia dotyczy 

utworzenia przejścia dla pieszych w miejscowościach Tuchola Żarska i Stara Woda na drodze 

wojewódzkiej nr 289. Kolejna interpelacja dotyczy stanu modernizacji drogi wojewódzkiej nr 138  

w gminie wiejskiej Gubin. I ostatnia dotyczy wsparcia dla start-upów przez samorząd województwa.  
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Interpelacje i zapytania złożone na piśmie stanowią załącznik nr 21 do protokołu.  

 

Punkt 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Wobec 

braku chętnych radnych do składania zapytań, interpelacji przechodzimy do następnego punktu. Proszę 

o zabranie głosu Panią Elżbietę Annę Polak – Marszałka Województwa Lubuskiego.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Pani Przewodnicząca, Dostojni Goście, 

Szanowni Radni. Proszę Państwa, postaram się tak skrótowo przedstawić Państwu informację,  

z uwagi na to, że mamy gości i tematy informacyjne. W zakresie pracy Zarządu: odbyło się 6 posiedzeń, 

podjęliśmy 81 uchwał, 102 różne wnioski, przygotowaliśmy również dokumenty na dzisiejszą sesję 

Sejmiku. W zakresie ochrony zdrowia została podpisana umowa – przekazanie 100 tys. zł dotacji  

na tomograf dla szpitala nowosolskiego i 0,5 mln dla szpitala w Ciborzu na realizację zadań 

inwestycyjnych. W zakresie Departamentu Programów Rozwoju Obszarów Wiejskich przygotowane 

zostało działanie w zakresie „Wsparcia inwestycji związanych z tworzeniem, ulepszaniem lub 

rozbudową wszystkich rodzajów małej infrastruktury, w tym inwestycji w energię odnawialną  

i w oszczędzanie energii”. Zatwierdzana również została lista rankingowa, dotycząca operacji 

partnerskich w ramach Krajowej Sieci Obszarów Wiejskich. Departament Programów Regionalnych – 

przesunięcie środków w projekcie gorzowskim, zwiększenie dofinansowania i rozstrzygnięte zostały 

konkursu w 1 priorytecie Badania i innowacje – 6 projektów na kwotę prawie 10 mln zł. W działaniu  

5 Transport drogowy – na odcinku Drezdenko-Gorzów na kwotę 15,5 mln zł, jest to kolejny etap 

realizowanej wcześniej inwestycji. Działanie 4.3 Gospodarka wodno-ściekowa – przeznaczyliśmy 

prawie 2 mln zł na dofinansowanie 2 projektów. Tereny inwestycyjne – zwiększenie alokacji konkursu  

i dofinansowanie dla projektu gminy Międzyrzecz – kompleksowe uzbrojenie strefy: 9 mln 800 tys.  

W zakresie Departamentu Europejskiego Funduszu Społecznego Zarząd przyjął plany działania  

na 2019 r. w zakresie Programów aktywnej integracji realizowane przez Powiatowe Centra Pomocy 

Rodzinie. I zostały też ogłoszone konkursy na Profilaktykę i rehabilitację z kwotą prawie 3 mln zł. 

Wezwanie do złożenia wniosku w zakresie działania 7.2 Programy aktywnej integracji – szacowana 

wartość projektów 8,3 mln zł. Został też rozstrzygnięty konkurs na Profilaktykę i rehabilitację zdrowotną: 

dla 5 projektów przyznaliśmy kwotę 4,7 mln zł. Przypomnę, że też realizujemy konkursy w zakresie 

profilaktyki raka i cukrzycy. I to też jest kolejny konkurs w zakresie rehabilitacji. Departament 
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Infrastruktury Społecznej przekazał dla policji urządzenia do badania narkotyków w ślinie. Została 

również przyjęta Lubuska Karta Seniora i zabezpieczyliśmy środki na wkład własny do kolejnego 

projektu Wojewódzkiej i Miejskiej Biblioteki Publicznej w Zielonej Górze. Wkład własny zwiększyliśmy 

kwotą 37 tys. 500 zł, wartość całego projektu 375 tys. Zarząd również zaakceptował oferty  

w konkursach, które już zostały przeprowadzone w zakresie pomocy społecznej, turystyki regionalnej, 

kultury i przeciwdziałania uzależnieniom. I dobra jest też informacja, że będziemy zwiększać środki 

finansowe na konkursy, które zostaną za chwilę też ogłoszone, jeżeli dzisiaj przyjmiecie Państwo 

uchwałę w sprawie tych zmian, również dla organizacji pozarządowych, właśnie dokładnie w tych 

obszarach. W zakresie Departamentu Infrastruktury i Komunikacji, Zarząd postanowił o pozytywnej 

opinii do projektu w sprawie Planu rozwoju w zakresie zaspokojenia obecnego i przyszłego 

zapotrzebowania na paliwa gazowe. Przyjął również informację w zakresie modernizacji linii kolejowej,  

o którą pyta Pan Radny Kazimierz Łatwiński. Tam faktycznie jest taki problem i oczekujemy na decyzję 

Ministerstwa Rozwoju, ponieważ postępowanie przetargowe znacznie przekroczyło kwotę umowy  

na ten odcinek Czerwieńsk-Poznań, więc beneficjent wystąpił do nas o przeniesienie środków  

z inwestycji z drogi kolejowej nr 203. Ale chcemy mieć pewność, że ta inwestycja będzie realizowana, 

pomimo tego, że zwiększymy kosztem tego zadania to zadanie, gdzie już w całości będziemy 

realizować modernizację linii kolejowej na odcinku Czerwieńsk-Poznań. Myślę, że lada dzień 

otrzymamy tę odpowiedź. I tu nie ma żadnego przestoju i Zarząd nie zwleka z podjęciem decyzji w tym 

zakresie, ale z troski, żeby inwestycja na linii 203 nie wypadła. Również Zarząd wyraził zgodę  

na przystąpienie do realizacji projektu „Koncepcja programowa zwiększenia oferty przewozowej dla 

pasażerów w transgranicznych połączeniach kolejowych”. I tak króciutko takie ważne wydarzenia, które 

w tym czasie były to: 30-lecie Związku Sybiraków, otwarcie mostu w Przetocznicy, przeznaczenie 

kolejnych środków na 18 wozów strażackich – już w tym okresie programowania taką umowę 

podpisaliśmy, a w ciągu 15 lat Zarząd wspierał finansowo zakup 100 wozów strażackich. Dzisiaj  

z resztą strażacy będą się chwalić. 30 kwietnia zainaugurowaliśmy projekt Lubuski Paszport 

Turystyczny. Gmina Nowa Sól zakończyła realizację projektu w zakresie rewitalizacji. Proszę Państwa, 

zapraszam, warto odwiedzić te tereny zwłaszcza w Jodłowie, zmieniły się nie do poznania. Odbył się 

też Lubuski Piknik Zdrowia w Zielonej Górze, promujący zdrowy styl życia, to była inauguracja pikników 

zdrowia, których chcemy przeprowadzić co najmniej 10, również w powiatach. Kolejny milion trafił  

do młodych, rozstrzygnięcie konkursu, młodzi się cieszą, będą realizować inicjatywy w zakresie 15-lecia 

wejście Polski do Unii Europejskiej i 30-lecia odrodzonej, wolnej Polski. Zarząd Województwa nie tylko 

uczestniczy w piknikach europejskich, piknikach zdrowia w każdym powiecie, ale również 

zainicjowaliśmy obrady posiedzeń Zarządu w gminach, w małych ośrodkach, ten pierwszy był  
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w Pszczewie. Poznajemy tam problemy lokalne. 9 maja w Słubicach wyróżniliśmy lubuskich liderów 

europejskich: gminy, szkoły. Rozmawialiśmy w sumie cały dzień, bardzo dobra debata, też z młodymi 

ludźmi podczas symulacji obrad Parlamentu Europejskiego, z młodymi mieszkańcami regionu 

lubuskiego i naszych sąsiadów z Brandenburgii. Ważna informacja, powstała kolejna firma IKEA, 

największy przedsiębiorca produkujący meble w regionie lubuskim, otworzył kolejny zakład, a zatrudniał 

do tej pory 3 tys. osób, ten kolejny zakład to jest 300 miejsc pracy. 12 maja Ośrodek Radioterapii,  

o który Państwo też dzisiaj pytacie, został otworzony. Pytanie Pani Radnej Płonki dotyczyło kosztów 

realizacji inwestycji: zakładaliśmy, że cały koszt inwestycji to będzie 66 mln zł, po przetargu, co teraz już 

się nie zdarza, ale w tym czasie się udało, koszt całkowity zamknął się w kwocie 63 mln 316 tys. zł. 

Dofinansowanie w ramach Regionalnego Programu w trybie pozakonkursowym – 22,5 mln zł, 

dofinansowanie w ramach Programu Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko w trybie konkursowym, 

szpital napisał dobry projekt – to jest 17 mln zł, dotacja z samorządu województwa z budżetu własnego 

prawie 12 mln zł, 11 mln 800 tys. zł i wkład własny szpitala 11 mln 800 tys. zł. Nowe tereny inwestycyjne 

w ramach ZIT-u Gorzów zostały oddane 14 maja do użytku. Promujemy budowę Parku Technologii 

Kosmicznych z udziałem gen. Hermaszewskiego dla młodych ludzi, wspaniałe spotkanie. Również  

w tym czasie w regionie odbyły się debaty europejskie z udziałem przedstawicieli Komisji Europejskiej  

z Brukseli, które się cieszą bardzo dużym zainteresowaniem. A wczoraj świętowaliśmy regionalne, 

wojewódzkie obchody święta strażaków, więc jeszcze raz dzisiaj podziękowanie dla strażaków  

i gratulacje za wielkie poparcie, jakim się cieszą, 90% poparcia społecznego, mieszkańcy cenią 

strażaków. Złożyliśmy również gratulacje wspólnie z Panią Radną, Przewodniczącą Komisji Młodych – 

Panią Anną Synowiec młodym lubuszanom, dwunastolatkom z Kostrzyna nad Odrą, którzy zdobyli 

mistrzostwo Polski. Najpierw mistrzostwo regionu lubuskiego, następnie mistrzostwo Polski, wygrywając 

z Legią Warszawa. Myślę, że zaprosimy ich tutaj na następną sesję, żeby złożyć gratulacje, jak to się 

idzie z podwórka na wielkie stadiony, na stadion narodowy. Proszę Państwa, krótko odniosę się  

do interpelacji, bo w większości zasługują na analizę i odpowiedzi na piśmie, nie chcę tutaj popełnić 

jakiego błędu. Jeśli chodzi o psychiatrię, więc już tutaj Pan dyrektor przygotował mi odpowiedź, niestety 

wciąż nie możemy się doczekać konkursu na otworzenie oddziału dziennego przez Narodowy Fundusz 

Zdrowia, pomimo, że rozmawialiśmy na ten temat. Szpital w Zaborze jest przygotowany do otwarcia 

takiego dziennego oddziału, Pan Dyrektor Żywień wspólnie z Panem Dyrektorem Wróblewskim 

monitorują tę sprawę. Chcemy, żeby jeszcze w I półroczu taki konkurs został ogłoszony, bo faktycznie 

bardzo potrzebujemy takiego oddziału. Niestety w regionie lubuskim mamy bardzo dużą liczbę 

samobójstw wśród dzieci i młodzieży i taka pomoc psychiatryczna jest niesłychanie potrzebna, więc jak 

najbardziej interpelacja trafiona w punkt. Pracujemy nad tym. Jeżeli chodzi o liczbę pielęgniarek,  
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to Radny Kościk, mamy to zdiagnozowane, ja nie będę w tej chwili tego odczytywać, ale to jest duża 

liczba brakujących pielęgniarek: szpital w Zielonej Górze – 89, w Gorzowie – 86, w Świebodzinie – 22. 

Te przepisy wchodzą w życie 30 czerwca 2019 r. i takie standardy wymyślił minister rządu PiS, więc 

niestety nie ma wyjścia w tej chwili, żeby dostosować się do przepisów prawa, musimy zmniejszyć 

liczbę łóżek, dopóki nie wykształcimy większej liczby pielęgniarek, bądź nie zatrzymamy ich lepszymi 

wynagrodzeniami. Myślę, że nad tym trzeba było się pochylić i pomyśleć, wprowadzając takie 

standardy, może dłuższy okres vacatio legis by się przydał, żeby jednak zabezpieczyć najpierw 

pracowników, a potem ograniczać tak bardzo tymi przepisami kontraktowanie oddziałów, bo inaczej  

te oddziały nie zostaną zakontraktowane, jeżeli te standardy etatowe nie są zapewnione. I tutaj dosyć 

bulwersująca sprawa powraca ustami Pana Radnego Marka Surmacza. Oglądaliśmy wszyscy ten 

reportaż, zrobiony bardzo jednostronnie. Przekazałam Państwu w tej chwili zarówno wniosek Rektora 

Uniwersytetu Zielonogórskiego w sprawie zatrudnienia gen. insp. dr Marka Działoszyńskiego  

na stanowisku prezesa szpitala, wyciąg z protokołu, jest to decyzja zgromadzenia wspólników, zgodnie 

z prawem, spełniająca wszelkie procedury i wymogi. Dziwi mnie drążenie ciągłe tego tematu, bo skoro 

sierżant sztabowy może pełnić funkcję dyrektora instytucji centralnych, warszawskich, to myślę,  

że generał tym bardziej może pełnić funkcję prezesa regionalnej instytucji z tytułem naukowym – 

doktora nauk. I może od razu uzupełnię informację, bo pytanie jeszcze składał Pan Radny 

Ciemnoczołowski –  bardzo krzywdzące jest tworzenie takich opinii i ich wygłaszanie, nawet przez 

media publiczne, media narodowe, ponieważ w tym krótkim czasie dwuletniego okresu zatrudnienia, 

Pan Prezes Działoszyński zmniejszył zadłużenie szpitala o 21 mln zł. W ciągu pierwszego roku z kwoty 

21 mln długu do 11, a na koniec 2018 r. zadłużenie wynosi już tylko 349 tys. zł. Również Pan Prezes 

Działoszyński zwiększył nakłady inwestycyjne. W 2017 r. wynosiły 30 mln, w 2018 – 31 mln, a w tym 

roku podwoił tę kwotę, jest to 68 mln na inwestycje. Natomiast wiemy, że jest szpital uniwersytecki, 

szpital kliniczny, stawiamy na kadrę naukową, o to pytał też Radny, warto więc podkreślić, że w 2018 r. 

mieliśmy 28 osób z tytułami naukowymi zatrudnionych osób w szpitalu, w 2018 – 37, a w 2019 – 41,  

w tym 2 profesorów zwyczajnych i 5 doktorów habilitowanych. Zarówno wyniki finansowe, jak i naukowe 

wyraźnie potwierdzają, że była to jak najbardziej słuszna decyzja, podjęta zgodnie z prawem i zarząd 

wraz ze zgromadzeniem wspólników, z większościowym udziałem uniwersytetu, dobrze ocenia pracę 

Pana Prezesa Zarządu Szpitala, który realizuje plan inwestycyjny, realizuje również plan rozwoju 

szpitala, odpowiada w tej chwili za realizację bardzo dużej inwestycji, największej ze środków 

samorządowych i unijnych o wartości 112 mln, mam na myśli budowę Centrum Matki i Dziecka. Jeżeli 

chodzi o pozostałe interpelacje odpowiedzi udzielimy na piśmie. 
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Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 22  

do protokołu.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy mają 

Państwo pytania, dotyczące przedstawionej informacji? Bardzo proszę Pan Marek Surmacz.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Pani Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku. 

Pani Marszałek łaskawa była powiedzieć od strony formalnej, jak powinno być od początku do końca, 

ale też wiemy, bo widzieliśmy i słyszeliśmy, co Pani powiedziała, i wtedy Pani skłamała, bo Pani 

powiedziała, że to władze uniwersytetu desygnowały, a przedstawiciel uniwersytetu wyraźnie 

powiedział, że to była Pani propozycja, a Pani propozycja w obecnej sytuacji politycznej i finansowej tej 

kliniki jest właściwie rozkazodawcza w tej sytuacji, także nie mamy wątpliwości, kto wpłynął  

na desygnowanie tej osoby. Pan generał, który funkcjonował jako Dyrektor Biura Spraw Wewnętrznych 

pod moim kierownictwem, czy nadzorem w Ministerstwie Spraw Wewnętrznych, podczas styczniowej 

odprawy kierownictwa Komendy Głównej Policji został wyraźnie napiętnowany, całej policji polskiej i nie 

było wątpliwości w tamtym czasie, że Biuro Spraw Wewnętrznych pod jego kierownictwem 

zdemoralizowało właściwie służbę policyjną, takie było moje stanowisko w tamtym czasie. Swoim 

postepowaniem, praktykami, wykazanymi ewidentnie podczas tego reportażu, to praktyki stosowane 

raczej w organizacjach daleko od państwa polskiego, państwa demokratycznego. W związku z tym 

zwracam uwagę, że powoływanie się na to, że ktoś jaką funkcję pełnił – istotne jest co wykonywał,  

to czyny świadczą o ludziach, a czyny Pana generała Działoszyńskiego świadczą przeciwko interesowi 

publicznemu w naszym województwie. I z tego powodu uważam, że pominięcie wszelkich procedur 

konkursowych i powołanie go na stanowisko w sposób arbitralny, w mechanizmie powoływania  

i desygnowania, jak wszyscy widzieliśmy, powinno być publicznie napiętnowane i skorygowane,  

bo jeszcze jest na to czas. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: To jest expose,  

czy jakieś pytanie? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Kiedy Pani Marszałek zamierza 

ewentualnie w tej sprawie podjąć decyzję? 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pani Marszałek proponuję, 

żeby jeszcze wysłuchać Panią Małgorzatę Gośniowską-Kolę i ewentualnie odnieść się do tych 

wypowiedzi. Pani Małgorzata Gośniowska-Kola, bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Dziękuję bardzo. 

Przepraszam za spóźnienie to po pierwsze Pani Przewodnicząca. Pani Marszałek, Państwo Radni,  

w odniesieniu do tego wystąpienia Pani Marszałek, bo tutaj słyszeliśmy takie mentorskie wygłoszenie 

objawionych prawd, przepraszam za złośliwość, ale tak to odebrałam. Skoro Pani Marszałek mówi  

o tym, że powinni się ministrowie rządu PiS zastanowić i wprowadzić pewne elementy, to ja pytam –  

na jakiej podstawie Pani obiecywała wymianę studentów kierunku lekarskiego, to takie proste pytanie 

Pani Marszałek. Od wielu już miesięcy dopytujemy o te wymiany i nagle się okazuje, że my nie jesteśmy 

do tego przygotowani, więc obietnice rzucane z rękawa są już po tylu latach Pani samorządowej pracy 

są naprawdę niewiarygodne. Wobec tego proszę zachować umiar w ocenie ministrów, skoro Pani tak 

łatwo ocenia, a sama rzuca obietnice na wiatr. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Pan Bogusław 

Motowidełko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Chciałbym się odnieść do tej informacji, 

w której Pani Marszałek przekonuje nas, że to przez rząd Prawa i Sprawiedliwości w tej chwili jest 

dezorganizacja w szpitalach, podległych pod Urząd Marszałkowski, gdyż nie można zabezpieczyć 

odpowiedniej ilości pielęgniarek. Wyjątkowo nie trafna informacja Pani Marszałek, gdyż te standardy, 

które dzisiaj są wprowadzane w szpitalach nie dotyczą tylko służby zdrowia, podległej marszałkom, ale 

w ogóle służby zdrowia i to jest wynik negocjacji pomiędzy związkami pielęgniarskimi z rządem  

i właściwie w tym miejscu to przedstawiciele pielęgniarek od lat wskazywali na tego typu 

niedociągnięcia. I one po raz pierwszy zaczynają mieć miejsce. I faktem jest, że są to braki sprzed lat  

i one dzisiaj powinny być rozwiązywane, a że nie są, to proszę nie szukać takich daleko idących ocen  

i opinii, że w tym zakresie akurat, realizując politykę społeczną jest to niemożliwe do realizacji w tym 

miejscu. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pan 

Wacław Maciuszonek. 
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Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Pani Przewodnicząca, Szanowni 

Radni. Chciałbym zwrócić uwagę, że tu nie ma tylko na tej sali PiS-u i Platformy, są jeszcze inni, którzy 

chcieliby podebatować na temat województwa, nie przepychać się w lewo czy w prawo. Dla mnie nie 

ma wielkiej różnicy, czy to jest PiS czy Platforma. Dlaczego te sprawy rządowe mają wpływać na to, jak 

tutaj we własnym regionie mamy decydować. Rozumiem, że są wybory, ale nie wiem, dlaczego my  

to wszystko sobie robimy. Patrzeć na lewo, na prawo. Siedzi na tej sali mnóstwo mądrych ludzi,  

a czepiamy się rzeczy, aby tylko się czepiać. Jeśli chodzi o prezesa szpitala, mi się też nie podobała  

ta nominacja, ale to było dwa lata temu, dlaczego wtedy tego nie zgłaszaliście. Teraz po dwóch latach 

nie słyszałem, żeby jakiś był konkretny, merytoryczny zarzut. Jeśli Zarząd ma odwoływać Pana Prezesa 

to przydałyby się jakieś konkrety, ja bym chętnie posłuchał. Proponuję, żebyśmy zrobili debatę na temat 

sytuacji szpitala, bo z drugiej strony, ja swoje zdanie wyrażałem na komisji, ale dotyczące też szpitala, 

chodzi o przekazywanie pieniędzy, przekazywanie dotacji dla szpitala. Teraz tym bardziej będę się 

zastanawiał po słowach Pani Marszałek, czy to jest w ogóle warto, skoro w ciągu roku Pan Prezes 

potrafi 10, 11 mln zaoszczędzić, to po co my tyle pieniędzy tam przekazujemy, zwłaszcza w takiej 

formie. Do tego tematu jeszcze wrócę, bo przynajmniej jeśli chodzi o formę finansowania to tutaj być 

może trzeba było się zastanowić, może w innej formie, może poręczenie kredytu. Łatwo się daje 

pieniądze. Ja bym też chciał być prezesem takiego szpitala, gdzie nie muszę się martwić  

o zabezpieczenie środków, czy żeby właściwie zarządzać, żeby zaoszczędzić. Przez przepychanki ten  

Sejmik przestanie być interesujący, przestaniemy rozmawiać o sprawach, które są istotne dla tego 

województwa. A jeszcze wracając do tych pielęgniarek, uważam, że te standardy są ważne, ale dobrze 

by było, gdyby dyrektor na miejscu decydował, ile tych pielęgniarek potrzeba, bo każdy oddział jest 

inny. Natomiast takie rzeczy z góry wiążą ręce i skutek jest taki, jaki jest. Chyba nie o to chodziło, żeby 

zamykać oddziały. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pani Anna 

Synowiec. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Postaram się krótko. Chciałabym, żeby Pani 

Przewodnicząca jeszcze raz wyjaśniła radnym na czym ma polegać ta część obrad Sejmiku. Mam takie 

wrażenie, że miała być ona poświęcona zadawaniu dodatkowych pytań, bo tego oczekiwali radn i. 

Natomiast ja dzisiaj, oczywiście czując tę atmosferę przedwyborczą, mam wrażenie, że naprawdę 

jesteśmy tu w głębokiej kampanii i my jako radni koalicyjni nie chcemy w tej chwili wygłaszać  

do Państwa monologu, jaki miał miejsce przed chwilą do Pani Marszałek. Poprosiłabym jednak, żeby 
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wyjaśnić tę konwencję, żeby radni nie wykorzystywali tej części sesji Sejmiku, żeby atakować, ale żeby 

zadawać ewentualnie merytoryczne pytania do Pani Marszałek. Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pytanie było skierowanie 

konkretnie do mnie, także ja przypomnę Państwu Radnym, że w tej części wysłuchujemy informacji  

na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. Natomiast jest też faza pytań i uwag  

do przedstawionej informacji. Przypomnę, że Pani Marszałek w tej części ma również prawo odnieść się 

do zadanych pytań i złożonych interpelacji. Pani Marszałek to zrobiła i każdy z radnych ma prawo  

do swojej wypowiedzi, i tu jest napisane, że wśród tych wypowiedzi mogą pojawić się pytania i uwagi,  

i myślę, że nic tutaj nie stało się na tej sali, co by wykraczało poza statut i regulamin. Bardzo proszę 

Pani Marszałek. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Proszę Państwa, raz jeszcze powtórzę, 

że standardy dotyczące ilości etatów pielęgniarskich na poszczególnych oddziałach zostały teraz 

przyjęte, wejdą w życie 30 czerwca 2019 r., rządzi minister zdrowia z rządu PiS. Tyle na ten temat. Tak 

zostały przyjęte, bez analizy, czy jest taka możliwość czy nie, czy mamy pielęgniarki w Polsce, czy nie 

mamy pielęgniarek w Polsce. Natomiast, jeśli chodzi o powracający temat zatrudnienia Pana Prezesa 

Działoszyńskiego, to poprosiłam, myślę, że każdy z Państwa otrzymał uchwałę zgromadzenia 

wspólników, rekomendację – takie są procedury, taki jest zapis w statucie, kto wskazuje prezesa, kto 

członków zarządu. A ponieważ wczoraj uczestniczyłam w bardzo dobrej konferencji na temat 

przebaczenia i pojednania, nie będę więcej już tego tematu drążyć. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, uznaję, że Sejmik przyjął informację do wiadomości. Na serwerze dla radnych zostały 

zamieszczone informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej w latach 2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych  

w województwie lubuskim. Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania do przedmiotowej informacji?  

Nie ma. 

 

Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 

2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w województwie lubuskim 

stanowią załącznik nr 23 do protokołu.  
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Punkt 5. 

Sprawozdanie z działalności i plany inwestycyjne Państwowego Gospodarstwa Wodnego Wody 

Polskie na terenie województwa lubuskiego. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Proszę o zabranie głosu 

Pana Dawida Rutę – Zastępcę Dyrektora Zarządu Zlewni Wód Polskich w Pile. 

 

Zastępca Dyrektora Zarządu Zlewni Wód Polskich w Pile Dawid Ruta: Szanowna Pani Marszałek, 

Szanowni Radni, Szanowni Państwo. Przyjechałem do Państwa z Piły, ogólnie przedstawię 

charakterystykę Państwowego Gospodarstwa Wodnego Wody Polskie i z działań podjętych przez 

zarząd zlewni w Pile, który działa u Państwa na terenie powiatu strzelecko-drezdeneckiego, więc to jest 

mały obszar Państwa województwa. Państwowe Gospodarstwo Wodne Wody Polskie na mocy ustawy 

Prawo wodne z dnia 20 lipca 2017 r., powstało 1 stycznia 2018 r. i jest głównym podmiotem 

odpowiedzialnym za krajową gospodarkę wodną. Wody Polskie jako państwowa osoba prawna, w skład 

której wchodzą jednostki organizacyjne, takie jak: Krajowy Zarząd Gospodarki Wodnej z siedzibą  

w Warszawie, 11 regionalnych zarządów gospodarki wodnej z siedzibami: w Białymstoku, Bydgoszczy, 

Gdańsku, Gliwicach, Krakowie, Lublinie, Poznaniu, Rzeszowie, Szczecinie, Warszawie i Wrocławiu oraz 

50 zarządów zlewni i 330 nadzorów wodnych. U Państwa na terenie działają zarządy zlewni: Wrocław, 

Poznań, Bydgoszcz i częściowo Szczecin. Wody Polskie podejmują działania z zakresu ochrony przed 

powodzią i suszą oraz zakresu ochrony jakości naszych zasobów wodnych. Wody Polskie wykonują 

prawa właścicielskie w stosunku do istotnych wód, które są własnością Skarbu Państwa, naliczają  

i pobierają opłaty za usługi wodne, także wydają decyzje administracyjne, czyli zgody wodno-prawne. 

Wody Polskie też pełnią funkcję organu regulacyjnego, w celu ochrony mieszkańców przed 

nieuzasadnionymi podwyżkami cen usług wodociągowo-kanalizacyjnych i dyrektorzy regionalnych 

zarządów gospodarki wodnej zatwierdzają taryfy za zbiorowe zapotrzebowanie wody oraz zbiorowe 

odprowadzanie ścieków. W Państwowym Gospodarstwie Wodnym na wszystkich strukturach działają 

trzy podstawowe piony merytoryczne: pion ochrony przed powodzią i suszą, pion usług wodnych i pion 

zarządzania środowiskiem wodnym. Z działań inwestycyjnych: w 2018 r. zarząd zlewni nie podjął 

żadnych działań inwestycyjnych, tak samo w 2019 r. nie mamy też planów u Państwa na ternie powiatu 

strzelecko-drezdeneckiego. Jednak w programie wieloletnim istnieją takie tematy jak: budowa 

przepompowni Goszczanowiec – koncepcja programowo-przestrzenna. To zadanie inwestycyjne 

zostało wrzucone na wniosek rolników i mieszkańców terenu oraz droga wodna 70 Odra – Wisła  

od Santoka do Bydgoszczy – ocena stanu szlaku żeglownego pod kątem dostosowania do parametrów 
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eksploatacyjnych II klasy dróg wodnych, koszt wykonania ok. 2,5 mln, termin realizacji 2022. Na terenie 

województwa lubuskiego na dzień 1 stycznia 2019 r. stan ewidencji wód i urządzeń administrowanych 

przez RZGW w Bydgoszczy, czyli zarząd zlewni w Pile przedstawia się następująco: u Państwa  

na terenie mamy 433 km rzek, 87,7 km wałów przeciwpowodziowych i 5 przepompowni pomp: 

Gościniec, Polichno Nowe, Ludzisławice, Santok, Górecko. Jeżeli chodzi o wydane środki  

na konserwację, eksploatację, czyli tak zwane utrzymanie tych urządzeń, to mieliśmy budżet ok. 4 mln 

na cały zarząd zlewni. U Państwa na prace utrzymaniowe wydaliśmy 1,2 mln, natomiast na energię 

elektryczną, czyli praktycznie na pompownię ok. 570 tys. Rzeczowo to zrobiliśmy 18% kanałów i rzek 

oraz 100% prac utrzymaniowych na wałach przeciwpowodziowych, czyli wygaszenie dna i skarp, 

hakowanie dna, karczowanie krzaków oraz odmulenie cieków, wycinka drzew oraz prace awaryjne, czyli 

usuwanie zatorów, czy tam bobrowych. Dziękuję bardzo za uwagę. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy mają 

Państwo pytania? Bardzo proszę o zgłaszanie się. Mamy pytanie Pana Zbigniewa Kołodzieja, także 

proszę, żeby Pan pozostał jeszcze na miejscu. Bardzo proszę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Dziękuję bardzo. Z jednej strony cieszę 

się, że jedyna osoba z Wód Polskich skorzystała z zaproszenia i przyjechała, bo nie ukrywam 

spodziewałem się bardziej przedstawicieli z Wrocławia, którzy jednak obsługują województwo lubuskie 

w znacznie większej części, jak również z Poznania. Okazuje się, obserwując, w jaki sposób do tego 

podchodzą. Z informacji, które wcześniej zostały przedstawione przez Pana zorientowałem się, że jeśli 

chodzi o zlewnię, bo województwo lubuskie zostało rozparcelowane na 4 części, akurat Pan tutaj 

reprezentuje tę najmniejszą część, ale z tych informacji okazuje się, że Pana instytucja najlepiej 

funkcjonuje z tych 4 na terenie województwa lubuskiego. To akurat dla Pana pozytywne odczucie, czy 

odebranie pozytywnych informacji. A co do pytań, które chciałbym zadać: jak u Pana jest z kadrą, która 

wykonuje prace po zmianie, bo jak 2 lata temu ustawa tworząca Wody Polskie, miała działać bardzo 

fajnie, miały być środki finansowe. Słuchając Pana okazuje się, że te środki finansowe – nie bardzo, 

inwestycje – niekoniecznie, plany dalekosiężne, ale tak na bieżąco ciężko. Jeśli chodzi o kadrę 

menadżerską słyszę, że dosyć duże zmiany następują w Wodach Polskich i często ci najlepsi fachowcy 

po odejściu nie bardzo chcą pracować. Perspektywy dalekosiężne, jeśli chodzi o funkcjonowanie z tego, 

co mam tutaj informację, nie są najlepsze, nie wiem jak to Pan odczuwa zarządzając tym wszystkich. 

Miałbym kilka pytań bardziej do Wrocławia, który funkcjonuje na rzece Odrze, nie wiem, czy Pan będzie 

zorientowany w temacie? Już Pan kręci głową, że nie. Jeśli chodzi o Wrocław, to Pan nie odpowie, ale 
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pytanie zadam: dotyczy ono inwestycji na Odrze, które z Banku Światowego zostało jeszcze przez 

Sejmik Województwa i Zarząd Województwa podpisane i przekazane do realizacji. Obawa jest,  

że ta inwestycja staje się zagrożona. Czy mógłby mi Pan coś w tym momencie na ten temat 

odpowiedzieć. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Panie Dyrektorze, województwo lubuskie jest jako 

jedna całość, a Wody Polskie w czterech osobach. Pytanie dotyczy gminy Szczaniec w powiecie 

Świebodzińskim, chodzi o miejscowość Wilenko, gdzie zrobiony jest przepust pod autostradą  

A2 i on ma wyższy przepust niż łąki i pola, które są na tym terenie. Jak jest sucho to nie narzekają, ale 

jak jest mokro to zalewa ich nie tylko woda, ale i krew. Mógłby Pan przekazać tym, którzy za  

to odpowiadają, aby ten problem uregulowali. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pani Aleksandra Mrozek, 

bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Wspomniał Pan odnośnie inwestycji drogi 

wodnej MDW E70, że taka będzie realizowana, że termin ukończenia i nadania stosownej klasy tej 

drodze to jest 2022 rok, czyli 3 lata. Do niedawna mówiło się o tym, że na tej drodze wodnej są tzw. 

„wąskie gardła”. Na jakim etapie jest usuwanie tych wąskich gardeł i jak wyglądają prace na tej drodze, 

to jest około 130 km jak dobrze pamiętam lubuskiego odcinka tej drogi. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję i jeszcze Pan 

Grzegorz Potęga, bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: Pani Przewodnicząca, Szanowni Radni, 

Panie Dyrektorze. Ja też nie do końca, tak jak Pan Zbigniew Kołodziej, myślę o adresacie właściwym, 

ale chciałbym spróbować, bo myślę, że coś musi Pan na ten temat wiedzieć. Mianowicie, na jakim 

etapie są działania zmierzające do użeglowienia Odry, tak generalnie chcielibyśmy coś na ten temat 

usłyszeć, jakieś pewnie stopnie wodne, regulacja tej jednej z największych rzek w Polsce. Będę 

wdzięczny za informacje, które Pan posiada.  

 

Zastępca Dyrektora Zarządu Zlewni Wód Polskich w Pile Dawid Ruta: Odnośnie kadr to RZGW  

w Bydgoszczy powstało w ostatnim etapie praktycznie prac nad Wodami Polskimi w Senacie. Jest  
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to całkiem nowa jednostka, która nie bazowała na dawnych RZGW tak jak Poznań, czy Wrocław. 

Tworzyliśmy struktury od nowa, ale myślę, że akurat działamy bardzo dobrze, bo przyjęliśmy 

pracowników z byłych zarządów melioracji, dzięki Bogu, i praktycznie wszystkie jednostki, jak u mnie 

działa 10 jednostek terenowych, są obsadzone i mają kierowników, i są to ludzie doświadczeni, którzy 

pracowali w wielkopolskim i w lubuskim zarządzie melioracji, a także zachodniopomorskim. Cały czas 

zatrudniamy kadrę typowo do zarządu zlewni czy RZGW, wzmacniamy się. Początki wiadomo były 

bardzo trudne, teraz to wygląda trochę inaczej. Obecnie jest 30 pracowników w samym zarządzie 

zlewni, w dużej mierze to kadra z doświadczeniem, w jednostkach terenowych mamy około 60 ludzi, 

więc myślę, że to źle nie wygląda. Jeżeli chodzi o inwestycje, to poza moim terenem to bardzo  

mi przykro, nie mogę odpowiedzieć na pytania, bo nie chcę wprowadzać w błąd, a także nie jestem  

w temacie. Jeśli chodzi o drogę wodną Noteć to do 2022 ma być zrobiona na razie ocena stanu, czy 

sprosta tym parametrom, nic więcej, dlatego na razie nie zleciliśmy nawet żadnego opracowania.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Jeszcze 

jest zgłoszenie – Pani Małgorzata Gośniowska-Kola. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Pani Przewodnicząca, 

chciałabym dopytać przy okazji tego tematu, bo była poruszona sprawa budowy tego przepustu 

Wilenko, bo rozumiem, że jest to teren podlegający pod Gorzów. Obra Mała tak? Ale teren zarządu 

melioracji? W tej chwili, a poprzednio zanim były Wody Polskie. Z moich informacji, a jeśli się mylę  

to proszę o sprostowanie, ten przepust i błąd w jego wybudowaniu był w momencie, kiedy budowano 

autostradę A2. Wobec tego wtedy podlegało to pod zarząd melioracji i może Pan Marszałek 

Tomczyszyn wyjaśni sytuację i to będzie profesjonalne wytłumaczenie tej sytuacji, bo Pan z pewnością 

tego nie wie.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Przepraszam chciałam 

przypomnieć, że ja prowadzę sesję i ja udzielam głosu. Mamy w tej chwili Pana Dawida Rutę i jeżeli 

Pan Dawid Ruta może odpowiedzieć Pani Gośniowskiej-Koli to bardzo proszę.  

 

Zastępca Dyrektora Zarządu Zlewni Wód Polskich w Pile Dawid Ruta: Odnośnie przepustu nie 

wiem, kto był inwestorem, ale prawo mówi jasno, że przepusty to są budowle komunikacyjne i zarządca 

drogi odpowiada za ich stan, więc czy były zarząd melioracji odpowiadał za przepust drogi krajowej  

to wątpię, tak samo jak Wody Polskie. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Drugie 

pytanie Pan Zbigniew Kołodziej. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Chciałem zapytać, jak tam u was  

w zlewni odpowiedzi na interpelacje, czy zapytania samorządowców, bo spotykam się właśnie bardzo 

często z terenu Wrocławia, że te pytania są takie lakoniczne, praktycznie bez odpowiedzi na różne 

inwestycje dotyczące konserwacji. Jak również mieszkańcy, czy inwestorzy bardzo długo czekają  

na odpowiedzi na wnioski, które składane są do Wód Polskich. Czy u was to idzie płynnie, bo niektórzy, 

wracam znowu do Wrocławia, czekają pól roku. 

 

Zastępca Dyrektora Zarządu Zlewni Wód Polskich w Pile Dawid Ruta: U nas to idzie bardzo 

płynnie, odpowiedzi są w ustawowym terminie, tak samo wydanie wszystkich decyzji administracyjnych, 

czy zgód administracyjnych też wydawane są bez zbędnej zwłoki. Jeżeli chodzi o utrzymanie urządzeń 

wodnych to praktycznie reagujemy na każdy wniosek i nie ma jakiś ograniczeń finansowych, bo w tym 

roku budżet został nam podwojony na utrzymanie urządzeń, czyli mamy ok. 8 mln na cały zarząd 

zlewni. Jest to dużo pieniędzy, ciężko to przerobić przez problem z wykonawcami, bo nie chcą zgłaszać 

się do przetargów, a robimy wszystko procedurami unijnymi, więc to jest pracochłonnie. Jeżeli w jednym 

przetargu ktoś się nie zgłosi, to muszę ogłosić następny przetarg i tak to wygląda, że czasami jakieś 

rzeki mogą być niezrealizowane ale to naprawdę nie z naszej winy. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Czy są jeszcze jakieś pytania? Uznaję, że Sejmik przyjął informację. A Panu Dawidowi bardzo dziękuję.  

 

Punkt 6. 

Informacja Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska nt. szkód wyrządzonych w rolnictwie przez 

ptactwo i zwierzęta znajdujące się pod ochroną na terenie województwa lubuskiego oraz 

odszkodowań wypłaconych dla poszkodowanych. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Członkowie Komisji 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska zapoznali się z informacją i przyjęli ją do wiadomości. Czy mają 

Państwo pytania dotyczące przedstawionej informacji? Proszę o zgłoszenia. Pytania zadaje Pani Anna 

Chinalska. Przypomnę, że na spotkaniu jest Pan Józef Kruczkowski – Regionalny Dyrektor Ochrony 



31 

 

Środowiska w Gorzowie Wlkp. Gdyby Pan Dyrektor mógł odpowiedzieć na pytanie Pani Radnej, bardzo 

proszę o podejście do mównicy. 

 

Informacja Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska nt. szkód wyrządzonych w rolnictwie przez 

ptactwo i zwierzęta znajdujące się pod ochroną na terenie województwa lubuskiego oraz odszkodowań 

wypłaconych dla poszkodowanych stanowi załącznik nr 24 do protokołu.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca, Pani 

Marszałek, Wysoka Rado. Chciałbym się zapytać, ponieważ z informacji przedstawionych przez 

Państwa wiemy, że wilk podlega ochronie ścisłej, natomiast bóbr ochronie częściowej i chciałabym się 

dowiedzieć, ponieważ widzimy z tej prezentacji, że bardzo wzrosła populacja wilka. Tutaj najbardziej 

właśnie w województwie lubuskim, ten przyrost wynosi 381%, czyli na zachód od Wisły to jest 

praktycznie 1/3 populacja wilka w lubuskim. Chodzi mi o te szkody.  Uważam, że krzywdzącym jest,  

że odszkodowania, odpowiedzialność Skarbu Państwa za szkody wyrządzone przez wilka nie obejmują 

utraconych korzyści, a to są po prostu często zwierzęta, np. słyszeliśmy o zagryzionym stadzie danieli, 

czyli można z nich uzyskać korzyści. Rolnik wtedy ma tu duże straty, bo w przypadku zagryzienia przez 

wilka otrzymuje on odszkodowanie za szkodę, czyli np. koszt weterynarza, koszt utylizacji padliny, a nie 

otrzymuje rekompensaty z tytułu korzyści, jakie mógłby uzyskać z tego mięsa. Uważam, że jest  

to krzywdzące bardzo dla rolników i hodowców.  

 

Regionalny Dyrektor Ochrony Środowiska w Gorzowie Wlkp. Józef Kruczkowski: Szanowna Pani 

Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku, Panowie Marszałkowie, bo Pani Marszałek nie ma, Szanowni 

Państwo. Prawodawstwo w tym zakresie ma już ponad 10 lat, w związku z tym pewne rozwiązania już 

funkcjonują w czasie prawnym dość długo. Natomiast tych problemów, które się z tym wiążą, a więc 

tego wilka, którego mamy dość dużo w lubuskim, bo rzeczywiście w tej chwili się szacuje, że jest ich 

ponad 300 sztuk, ten problem w ostatnich latach zaczął szczególnie narastać. W innych regionach 

widać, że ta populacja się wyhamowała lub ewentualnie nawet jest w odwrocie. Natomiast to, że mamy 

50% lasów, czym często się chwalimy, że mamy dobre i bogate rolnictwo, co też jest zapleczem dla 

zwierzyny płowej, a więc ten wilk ma tu bazę pokarmową i może w większości, bo szacuje się,  

że w 98% to bazuje na dzikiej zwierzynie. Natomiast faktycznie w około 2-3% jego dietę stanowią 

zwierzęta hodowlane, w tym krowy, owce, bydło i daniele, o których tu była mowa. Chcę powiedzieć, że 

to nie jest tak, że wypłacenie odszkodowania za cytowanego tu daniela, nie dotyczy również tuszy. 
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Odszkodowanie jest również za tuszę, czyli za mięso i jego wartość, jak również za pokrycie kosztów, 

związanych z jego utylizacją, czy ewentualnym leczeniem, jeżeli zwierzę atak wilka przeżyło. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

są jeszcze pytania? Bardzo dziękuję Panu Józefowi Kruczkowskiemu. 

 

Regionalny Dyrektor Ochrony Środowiska w Gorzowie Wlkp. Józef Kruczkowski: Dziękuję 

bardzo. Gdyby ktoś miał jakieś indywidualne kwestie to są ze mną moi dwaj doświadczeni 

współpracownicy: Pan Tomasz Kozłowski i Pan Witold Marciniak. Myślę, że nawet w przerwie 

zostajemy chwilę, gdyby ktoś miał jeszcze jakieś pytania. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo dziękuję  

za tę dyspozycyjność. Zatem uznaję, że Sejmik przyjął informację do wiadomości.  

 

Punkt 7. 

Raport o stanie bezpieczeństwa sanitarnego i sytuacji epidemiologicznej w województwie 

lubuskim w 2018 roku. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Materiał dotyczący 

przedmiotowego punktu dostępny jest na serwerze dla Państwa Radnych. Czy mają Państwo pytania 

dotyczące przedstawionego raportu? Bardzo proszę Pani Anna Chinalska.  

 

Raport o stanie bezpieczeństwa sanitarnego i sytuacji epidemiologicznej w województwie lubuskim  

w 2018 roku stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Dziękuję bardzo. Przeanalizowałam  

i przeczytałam uważnie, raport jest obszerny, bardzo dokładny, bardzo dziękujemy za przedstawienie 

tak szczegółowego raportu, liczy on ok. 171 stron. Chciałabym się zapytać, bo obserwuję z niepokojem 

wzrost zachorowań na boreliozę w powiecie krośnieńskim – wynosi aż 112 zachorowań i później jest 

sulęciński – 90. Z czego to wynika, czy rzeczywiście mamy tak bać się w powiecie krośnieńskim tych 

kleszczy? I druga sprawa, która dotyczy szczepień i szczepionek. Jak wiemy do naszych szkół 

uczęszcza dużo dzieci z Ukrainy ok. 340, bo i na terenie Zielonej Góry, Gorzowa i okolic. Słyszeliśmy  

o tym, że dzieci na Ukrainie szczepi się przeciw odrze. Czy dzieci, które do nas przyjeżdżają z innych 
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krajów, czy podlegają naszemu prawodawstwu i czy są one wzywane do szczepień. I też właśnie o tej 

wyszczepialności, ja się cieszę jako dyrektor szkoły, bo ta wyszczepialność jest u nas ok. 94%  

w województwie lubuskim, a wiemy też, że wśród rodziców jest tendencja antyszczepionkowa. 

Chciałabym się dowiedzieć, czy ta tendencja jest rosnąca, czy utrzymuje się na jednym poziomie. Ale 

to, co Państwo bardzo słusznie robicie, to sprawdzacie efekt i te niekorzystne odczyny poszczepienne 

na niektóre dzieci. I czy też lepiej szczepić dzieci pojedynczymi, nieskumulowanymi szczepionkami, tak 

z punktu widzenia babci jeszcze chciałam się zapytać. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pani Jolanta Musiała – 

Zastępca Lubuskiego Państwowego Wojewódzkiego Inspektora Sanitarnego w Gorzowie Wlkp. Bardzo 

proszę.  

 

Zastępca Lubuskiego Państwowego Wojewódzkiego Inspektora Sanitarnego w Gorzowie Wlkp. 

Jolanta Musiała: Szanowni Państwo, o boreliozie powiem tak: mamy teren zalesiony, największą 

lesistość w Polsce, stąd też te zachorowania na naszym terenie są odnotowywane. Nie ma szczepionki 

przeciwko boreliozie i tutaj pozostaje profilaktyka zabezpieczania się repelentami, zakładania ubrań  

do lasu, to tylko mogę zalecić. W ubiegłym roku zanotowaliśmy spadek zachorowań na boreliozę  

z Lyme  na terenie naszego województwa, może te dwa powiaty, o których Pani mówiła akurat były 

tymi, gdzie ten wzrost nastąpił. To odnosząc się do boreliozy. Odnosząc się do szczepień dzieci, tutaj 

Pani tak nie odpowiem, bo jak Pani sama powiedziała, ten materiał jest bardzo obszerny, bo też 

obszerność zagadnień, którymi inspekcja sanitarna się zajmuje jest olbrzymia. I nie chcę wprowadzić  

w błąd, ale wydaje mi się, że dzieci przebywające powyżej 3 miesięcy podlegają szczepieniom według 

kalendarza, ale mówię nie chcę wprowadzić w błąd. Mogę udzielić tej odpowiedzi do Pani Radnej, czy 

na biuro? To udzielę tej odpowiedzi. Natomiast, co do odry to w zeszłym roku nie odnotowaliśmy ani 

jednego przypadku odry. W tym roku mamy dwa przypadki odry wśród cudzoziemców, pracujących na 

naszym terenie. Jeden jest potwierdzony, drugi na podstawie niewątpliwych objawów klinicznych. Także 

nasze województwo jest takie trochę uprzywilejowane. Mam nadzieję, że tak będzie dalej.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Dziękuję bardzo. Ja tylko jeszcze chciałam się 

zapytać, bo pytałam się już o to rok temu, bo wiemy, że macie Państwo pracę bardzo odpowiedzialną, 

bardzo wszechstronnie monitorujecie ryzyko chorób i zachorowań, i chciałbym się zapytać, czy wzrosły 

pobory, bo wiem, znając pracowników, że macie bardzo dużo zadań odpowiedzialnych, ale pobory  

w Państwa instytucji nie należały nawet chyba do średnich. 
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Zastępca Lubuskiego Państwowego Wojewódzkiego Inspektora Sanitarnego w Gorzowie Wlkp. 

Jolanta Musiała: Powiem tak, chciałbym bardziej optymistycznie odpowiedzieć niż odpowiem, ale tak 

trochę wzrosły i jest zapowiedź, że wzrosną w drugiej połowie roku. Cały czas mówię, że chcielibyśmy, 

żeby były bardziej satysfakcjonujące. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Jeszcze tylko o te szczepionki, czy razem 

szczepić czy osobno? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Przepraszam Pani 

Chinalska, nie udzieliłam Pani głosu i też nie widzę kolejnego zgłoszenia. 

 

Zastępca Lubuskiego Państwowego Wojewódzkiego Inspektora Sanitarnego w Gorzowie Wlkp. 

Jolanta Musiała: Odpowiem tak szybciutko. To jest wszystko jedno, dziecko mniej boi się jak ma 

skumulowane szczepienia. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy są jeszcze 

pytania? W takim razie bardzo serdecznie dziękuję i uznaję, że Sejmik przyjął raport do wiadomości.  

 

Punkt 8. 

Analiza stanu porządku i bezpieczeństwa publicznego na terenie województwa lubuskiego  

za 2018 rok. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

materiały dotyczący przedmiotowego punktu dostępny jest na serwerze dla Państwa Radnych. Czy 

mają Państwo pytania dotyczące przedstawionej informacji? Szanowni Państwo, nie ma pytań. 

Szanowni Państwo, ja tylko chciałam Państwu przypomnieć, że na sali obecny jest Pan Bogdan 

Piotrowski – Zastępca Komendanta Wojewódzkiego Policji w Gorzowie Wlkp. W związku z tym, że nie 

ma uwag uznaję, że Sejmik przyjął informację do wiadomości.  

 

Informacja nt. analizy stanu porządku i bezpieczeństwa publicznego na terenie województwa 

lubuskiego za 2018 rok stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 
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Punkt 9. 

Informacja o stanie bezpieczeństwa przeciwpożarowego w województwie lubuskim. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Materiał dotyczący 

przedmiotowego punktu dostępny jest na serwerze dla Państwa Radnych. Na sesji obecny jest Lesław 

Gliński – p.o. Zastępcy Lubuskiego Komendanta Wojewódzkiego Państwowej Straży Pożarnej  

w Gorzowie Wlkp. i Pan Edward Fedko – Prezes Zarządu Wojewódzkiego Związku Ochotniczych Straży 

Pożarnych RP Województwa Lubuskiego. Czy mają Państwo pytania dotyczące przedmiotowej 

informacji? Mamy zgłoszenie. Czy jeszcze ktoś z Państwa Radnych? Bardzo proszę Pan Edward 

Fedko. Rozumiem, że w roli Prezesa Zarządu Wojewódzkiego Związku Ochotniczych Straży 

Pożarnych. 

 

Informacja o stanie bezpieczeństwa przeciwpożarowego w województwie lubuskim stanowi załącznik  

nr 27 do protokołu.  

 

Radny Województwa Lubuskiego i Prezes Zarządu Wojewódzkiego Związku Ochotniczych Straży 

Pożarnych RP Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Tak, Pani Przewodnicząca. Pani 

Przewodnicząca, Szanowni Członkowie Zarządu, Wysoki Sejmiku. Jak co roku zdajemy sprawozdanie  

z naszej działalności. W tym roku to jest szczególnie ważne, bo obchodzimy 15-lecie wstąpienia Polski 

do Unii Europejskiej, do wspólnoty europejskiej, dla której bezpieczeństwo jest szczególnie ważne  

i dzięki czemu możemy bardzo szeroko i obficie sięgać po źródła, i środki na realizację naszych zadań. 

Szczególnie w zakresie doposażenia jednostek Ochotniczych Straży Pożarnych w nowy i nowoczesny 

sprzęt. Przypomnę Państwu, bo nie wszyscy radni tej kadencji byli w poprzedniej, że zarząd oddziału 

wojewódzkiego z udziałem Państwowej Straży Pożarnej, z udziałem strażaków ochotników, opracował 

bardzo ciekawy dokument, który nosi nazwę: „Strategia rozwoju jednostek Ochotniczych Straży 

Pożarnych do 2022 roku”. Ten dokument został przyjęty przez Sejmik, za co jeszcze raz bardzo 

serdecznie dziękuję, a to jednocześnie zobowiązuje samorząd województwa do również wspierania 

finansowego i merytorycznego działalności naszego związku, środkami zarówno Unii Europejskiej, jak  

i budżetu państwa. Chciałem szczególnie podziękować Zarządowi Województwa, Sejmikowi  

za to, że widząc nasz potrzeby, bardzo wysoko ocenił projekt, który złożyliśmy. Jesteśmy na etapie 

ogłaszania przetargu na zakup kolejnych 18 średnich samochodów bojowych dla jednostek Ochotnych 

Straży Pożarnych z terenu województwa lubuskiego. Będzie to dofinansowanie na poziomie 85%. 

Uściślając trzeba dodać, że kolejne 17 samochodów trafi do straży z montażu finansowego 
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polegającego na przekazaniu środków z Ministerstwa Spraw Wewnętrznych, Krajowego Systemu 

Ratowniczo-Gaśniczego, Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i oczywiście 

zainteresowanych samorządów. Mam nadzieję Panie Komendancie, że te promesy, które jednostki 

ochotniczych straży otrzymały, nie będą deklaracją bez pokrycia, że rzeczywiście przy budowie systemu 

bezpieczeństwa przeciwpożarowego, będziemy mogli włączyć, już w niedługim czasie, te samochody 

ratowniczo-gaśnicze do podziału bojowego. Na tym tle, Pani Marszałek, rodzi się jeszcze jeden 

problem, mianowicie przez wiele lat samorząd województwa również przekazywał środki na program, 

który się nazywał: „Bezpieczny strażak”. Ten program polegał na tym, że samorząd województwa 

przekazywał 50% środków i gmina 50% kolejnych środków na zakup umundurowań ochrony osobistej. 

To jest bardzo ważny aspekt, by nie tylko kierować środki na sprzęt i samochody bojowe, budowę 

remiz, remonty itd., ale przede wszystkim na zabezpieczenie życia i zdrowia naszych strażaków 

ochotniczych. Myślę, że to był bardzo dobry program, zresztą Pani Marszałek mogła się przekonać, jak 

ochotnicy strażacy dzielnie pracują, jacy to są rycerze św. Floriana i dbają o nasze bezpieczeństwo. 

Stąd też będę chciał jeszcze w tym roku w formie interpelacji zgłosić propozycję wydzielenia z rezerwy 

budżetowej środków na ten cel. A do projektu budżetu skieruję wniosek o zapewnienie tych środków  

w przyszłym roku. Jeszcze raz bardzo serdecznie w imieniu rzeszy 10 tys. lubuskich strażaków – 

ochotników dziękuję za zrozumienie, wsparcie. Z resztą jak Pan Komendant i komendanci podkreślają, 

że tak skuteczne działanie straży pożarnej w obszarze ochrony przeciwpożarowej tej państwowej, nie 

byłoby możliwe bez wsparcia ochotników – strażaków. Jeszcze raz dziękuję i prosimy o więcej. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy ktoś jeszcze 

chciałby zabrać głos? Pani Marszałek Elżbieta Anna Polak, bardzo proszę. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Ja tak krótko. Czuję się wywołana  

do tablicy, bo faktycznie ten program bardzo dobrze działał. To nie były jakieś wielkie pieniądze, chyba 

300 tys. rocznie, rozpisywany konkurs dla Ochotniczych Straży Pożarnych i takie zobowiązanie 

chciałam przyjąć na siebie. Na najbliższym posiedzeniu Zarządu porozmawiamy o tym i postaramy się, 

żeby jeszcze w tym roku przyjść do Państwa Radnych z taką propozycją wprowadzenia do budżetu.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, widzę, że nie ma więcej pytań, zatem uznaję, że Sejmik przyjął informację do wiadomości.  
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Punkt 10. 

Informacja o działalności Samorządowych Kolegiów Odwoławczych. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Chciałabym Państwa 

poinformować, że Pan Robert Gwidon Makarowicz – Prezes Samorządowego Kolegium Odwoławczego 

w Zielonej Górze i Pan Przemysław Kledzik – Prezes Samorządowego Kolegium Odwoławczego  

w Gorzowie Wlkp., usprawiedliwili swoją nieobecność w dniu dzisiejszym na sesji, ważnymi wyjazdami 

służbowymi. Materiały dotyczące działalności Samorządowych Kolegiów Odwoławczych w Zielonej 

Górze i Gorzowie Wlkp. dostępne są na serwerze dla Państwa Radnych. Czy są pytania lub uwagi?  

W wyniku nieobecności obu Panów, Państwa pytania, jeżeli takie będą, dotyczące przedstawionych 

informacji, przekażemy do odpowiedniego SKO. Jeżeli nie ma pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął 

informacje do wiadomości. 

 

Informacja o działalności Samorządowych Kolegiów Odwoławczych stanowią załącznik nr 28  

do protokołu.  

 

Punkt 11. 

Sprawozdanie z działalności Państwowej Inspekcji Pracy w Zielonej Górze w 2018 roku. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Materiał dotyczący 

przedmiotowego punktu dostępny jest na serwerze dla Państwa Radnych. Czy mają Państwo pytania 

dotyczące przedstawionego sprawozdania? Jeżeli nie to uznaję, że Sejmik przyjął sprawozdanie  

do wiadomości. Przypomnę Państwu, że na sali obecny jest Pan Zdzisław Klim – Zastępca Okręgowego 

Inspektora Pracy w Zielonej Górze. 

 

Sprawozdanie z działalności Państwowej Inspekcji Pracy w Zielonej Górze w 2018 roku stanowi 

załącznik nr 29 do protokołu.  

 

Punkt 12. 

Realizacja Lubuskiego Planu Działań na Rzecz Zatrudnienia na 2018 rok. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Materiały dotyczące 

przedmiotowego punktu dostępne są na serwerze dla Państwa Radnych. O przedstawienie opinii 
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Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Grzegorza 

Potęgę. 

 

Informacja nt. realizacji Lubuskiego Planu Działań na Rzecz Zatrudnienia na 2018 rok stanowi załącznik 

nr 30 do protokołu.  

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Komisja 

Gospodarki i Rozwoju Województwa Sejmiku Województwa Lubuskiego na posiedzeniu w dniu 17 maja 

2019 r. zapoznała się i pozytywnie zaopiniowała informację – Realizacja Lubuskiego Planu na Rzecz 

Zatrudnienia na rok 2018.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy mają 

Państwo pytania dotyczące przestawionej informacji? Jeżeli nie, to uznaje, że Sejmik przyjął informację 

do wiadomości. Przypomnę Państwu, że na sesji obecny jest Pan Łukasz Hudziak – Wicedyrektor  

ds. rynku pracy i doradztwa zawodowego Wojewódzkiego Urzędu Pracy w Zielonej Górze. 

 

Punkt 12a. 

Sprawozdanie z realizacji „Programu współpracy Województwa Lubuskiego z organizacjami 

pozarządowymi w 2018 roku”. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: O przedstawienie opinii 

Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę Przewodniczącą Komisji Panią Annę Chinalską. 

 

Sprawozdanie z realizacji „Programu współpracy Województwa Lubuskiego z organizacjami 

pozarządowymi w 2018 roku” stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Komisja 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych zaopiniowała pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy mają 

Państwo pytania dotyczące przedstawionego sprawozdania? Jeżeli nie, to uznaję, że Sejmik przyjął 

sprawozdanie do wiadomości. Przypomnę Państwu, że na sesji obecny jest Pan Mirosław Glaz - 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Szanowni Państwo, zarządzam przerwę do godziny 

14:00. Dziękuję bardzo. 

 

przerwa 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

wznawiam obrady, przystępujemy do dalszej części porządku obrad 

 

Punkt 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy o dofinansowanie robót 

budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok budżetowy – druk nr 95/19.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę 

Przewodniczącą Komisji Panią Annę Chinalską.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Komisja 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Marka 

Cieślaka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Komisja Budżetu i Finansów 

zaopiniowała uchwałę pozytywnie. 
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Opinia komisji stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec braku uwag, projekt 

uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy o dofinansowanie robót budowlanych,  

na okres dłuższy niż 1 rok budżetowy – druk nr 95/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk.  

20 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/94/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 maja 2019 r. w sprawie wyrażenia 

zgody na zawarcie umowy o dofinansowanie robót budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok budżetowy 

stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Punkt 14. 

Podjęcie uchwały zmieniającej Uchwałę Nr V/81/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia  

15 kwietnia 2019 r. w sprawie udzielenia pomocy finansowej Starostwu Powiatowemu w Nowej 

Soli – druk nr 96/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania. 

Wobec braku uwag, projekt uchwały zmieniającej Uchwałę Nr V/81/19 Sejmiku Województwa 

Lubuskiego z dnia 15 kwietnia 2019 r. w sprawie udzielenia pomocy finansowej Starostwu 

Powiatowemu w Nowej Soli – druk nr 96/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk.  

21 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 
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Uchwała Nr VI/95/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 maja 2019 r. zmieniająca Uchwałę  

Nr V/81/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 15 kwietnia 2019 r. w sprawie udzielenia pomocy 

finansowej Starostwu Powiatowemu w Nowej Soli stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Punkt 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Żagań prowadzenia części zadania publicznego 

w zakresie dróg publicznych – druk nr 97/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę 

Przewodniczącego Komisji Pana Grzegorza Potęgę. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Opinia 

komisji jest pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy do projektu uchwały 

ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie 

powierzenia Gminie Żagań prowadzenia części zadania publicznego w zakresie dróg publicznych – 

druk nr 97/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto 

wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

24 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/96/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 maja 2019 r. w sprawie powierzenia 

Gminie Żagań prowadzenia części zadania publicznego w zakresie dróg publicznych stanowi załącznik 

nr 45 do protokołu. 
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Punkt 16. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Kożuchów prowadzenia części zadania 

publicznego w zakresie dróg publicznych – druk nr 98/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? W takim razie proszę o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju 

Województwa Przewodniczącego Komisji Pana Grzegorza Potęgę. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał  Potęga: Opinia 

komisji jest również pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec braku uwag, projekt 

uchwały w sprawie powierzenia Gminie Kożuchów prowadzenia części zadania publicznego w zakresie 

dróg publicznych – druk nr 98/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

23 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/97/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 maja 2019 r. w sprawie powierzenia 

Gminie Kożuchów prowadzenia części zadania publicznego w zakresie dróg publicznych stanowi 

załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Punkt 16a. 

Podjęcie uchwały w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Bory Dolnośląskie” – 

druk nr 104/19. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Proszę o przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska przez 

Pana Zbigniewa Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Opinia komisji 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec braku uwag, projekt 

uchwały w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Bory Dolnośląskie” – druk nr 104/19, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

23 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/98/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 maja 2019 r. w sprawie obszaru 

chronionego krajobrazu o nazwie „Bory Dolnośląskie” stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Punkt 16b. 

Podjęcie uchwały w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Pojezierze  Lubniewicko 

- Sulęcińskie” – druk nr 105/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: I tutaj mamy autopoprawkę: 

w załączniku nr 3 nr załącznika określony jako 2 powinien mieć nr 3. Czy w tej sprawie są wystąpienia 

klubowe? Jeżeli nie, to proszę o przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Pana 

Zbigniewa Kołodzieja. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Opinia komisji 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec braku uwag i pytań, projekt 

uchwały w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Pojezierze  Lubniewicko - Sulęcińskie” – 

druk nr 105/19 wraz z autopoprawką, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

25 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/99/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 maja 2019 r. w sprawie obszaru 

chronionego krajobrazu o nazwie „Pojezierze  Lubniewicko - Sulęcińskie” stanowi załącznik nr 57  

do protokołu. 

 

Punkt 17. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

na 2019 rok – druk nr 99/19, wersja 2. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Proszę zatem o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów przez 

Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia komisji pozytywna.  
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Opinia komisji stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec braku uwag i pytań, projekt 

uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2019 rok – druk 

nr 99/19, wersja 2, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto 

wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

20 radnych za, 2 przeciw, 4 wstrzymało się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/100/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 maja 2019 r. w sprawie dokonania 

zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2019 rok stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Punkt 18. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2019-2033 – druk nr 100/19, wersja 2. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? W takim razie proszę o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów 

przez Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia komisji pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy do projektu uchwały  

są uwagi, pytania? Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2019-2033 – druk nr 100/19, wersja 2, poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 
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przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. 

23 radnych za, 0 przeciw, 5 wstrzymało się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/101/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 maja 2019 r. w sprawie dokonania 

zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2019-2033 stanowi 

załącznik nr 65 do protokołu. 

 

Punkt 18a. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie bonifikaty od opłat rocznych z tytułu 

trwałego zarządu sprawowanego przez Urząd Marszałkowski Województwa Lubuskiego  

w Zielonej Górze – druk nr 103/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Proszę zatem o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów przez 

Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały są uwagi lub pytania? Wobec braku uwag i pytań, projekt uchwały w sprawie 

wyrażenia zgody na udzielenie bonifikaty od opłat rocznych z tytułu trwałego zarządu sprawowanego 

przez Urząd Marszałkowski Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze – druk nr 103/19, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. 

24 radnych za, 0 przeciw, 3 wstrzymało się od głosu. 
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Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/102/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 maja 2019 r. w sprawie wyrażenia 

zgody na udzielenie bonifikaty od opłat rocznych z tytułu trwałego zarządu sprawowanego przez Urząd 

Marszałkowski Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

 

Punkt 18b. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Miastu Zielona Góra pomocy finansowej – druk nr 106/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Proszę zatem o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów przez 

Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia komisji pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi, pytania? Wobec braku uwag, pytań, projekt 

uchwały w sprawie udzielenia Miastu Zielona Góra pomocy finansowej – druk nr 106/19, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. 

26 radnych za, 0 przeciw, 2 wstrzymało się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/103/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 maja 2019 r. w sprawie udzielenia 

Miastu Zielona Góra pomocy finansowej stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 
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Punkt 18c. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Miastu Gorzów Wielkopolski pomocy finansowej – druk 

nr 107/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę 

Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Pani Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku. 

Skąd wynika ta różnica, że Zielona Góra otrzymuje na ten sam cel 300 tys., a Gorzów 100 tys. Miasta 

porównywalne liczebnie, wielkościowo i podejrzewam z równym zaangażowaniem w tej dziedzinie? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny jest Pan 

Mirosław Glaz – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Bardzo proszę Pana Dyrektora  

o udzielenie odpowiedzi.  

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Mirosław Glaz: Pani Przewodnicząca, Pani 

Marszałek, Szanowni Państwo. Jeśli chodzi o tę różnice to ona wynika szczególnie z tego, że główna 

część Ogólnopolskiej Olimpiady Młodzieży będzie odbywała się w mieście Zielona Góra. I tutaj mamy 

kłopot ze stadionem lekkoatletycznym, który będzie przygotowany na olimpiadę. 17 lipca odbędą się 

zawody lekkoatletyczne i stąd jest taka potrzeba. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Jeżeli mamy pytania  

to bardzo proszę o zgłoszenia. Pan Tadeusz Ardelli.  
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Czy te pieniądze 

zostaną przeznaczone tylko na remont bieżni czy na remont całego stadionu? 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Mirosław Glaz: Dostaliśmy oczywiście  

od Polskiego Związku Lekkiej Atletyki uwagi, które musimy wykonać, to nie jest tylko bieżnia  

to są również zeskoki, malowanie lin. Także jest tutaj troszeczkę takich drobnych prac, które trzeba 

wykonać.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

są jeszcze pytania do tej uchwały? Pan Wacław Maciuszonek. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Szanowni Radni, już podczas komisji 

wyrażałem swoje uwagi, że zarówno jeśli chodzi o Zieloną Górę, jak i Gorzów ten cel nie jest dokładnie 

sprecyzowany, dlatego są te problemy i później ciężko będzie to rozliczyć, bo nie wiadomo na co. Jeśli 

Pan Prezydent Gorzowa nie potrafi określić na co potrzebuje na kulturę, to będą pytać radni, 

mieszkańcy innych miast – dlaczego nie do Żar czy do Żagania. Nie potrafi podać nawet konkretnego 

celu. Ja bym w ogóle nawet tych 100 tys. nie dawał, bo myślę, że radni powinni wiedzieć  

na co te pieniądze idą. Z tych wniosków zarówno w sprawie Gorzowa, jak i Zielonej Góry, nic 

konkretnego nie wynika.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy macie Państwo jeszcze 

jakieś pytania? Bardzo dziękuję Panie Dyrektorze. Szanowni Państwo, projekt uchwały w sprawie 

udzielenia Miastu Gorzów Wielkopolski pomocy finansowej – druk nr 107/19, poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk.  

26 radnych za, 0 przeciw, 2 wstrzymało się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/104/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 maja 2019 r. w sprawie udzielenia 

Miastu Gorzów Wielkopolski pomocy finansowej stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 
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Punkt 18d. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Miastu Zielona Góra pomocy finansowej – druk nr 108/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Jeżeli nie to bardzo proszę o przedstawienie opinii Komisji Budżetu  

i Finansów przez Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec braku uwag i pytań, projekt 

uchwały w sprawie udzielenia Miastu Zielona Góra pomocy finansowej – druk nr 108/19, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk.  

27 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/105/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 maja 2019 r. w sprawie udzielenia 

Miastu Zielona Góra pomocy finansowej stanowi załącznik nr 81 do protokołu. 

 

Punkt 18e. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Ewie Marii Dumie „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 109/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 82 do protokołu. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? 

Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie nadania Ewie Marii Dumie „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 109/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk.  

21 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 83 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/106/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 maja 2019 r. w sprawie nadania 

Ewie Marii Dumie „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik  

nr 84 do protokołu. 

 

Punkt 18f. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Zbigniewowi Juzwie „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 110/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 85 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? 

Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie nadania Zbigniewowi Juzwie „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 110/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk.  

25 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/107/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 maja 2019 r. w sprawie nadania 

Zbigniewowi Juzwie „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik 

nr 87 do protokołu. 
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Punkt 18g. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Ewie Mularczyk „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 111/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? 

Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie nadania Ewie Mularczyk „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 111/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest 

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk.  

26 radnych za, 0 przeciw, 2 wstrzymało się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 89 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/108/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 maja 2019 r. w sprawie nadania 

Ewie Mularczyk „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 90 

do protokołu. 

 

Punkt 18h. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Stanisławowi Nuckowskiemu „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 112/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 91 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? 

Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie nadania Stanisławowi Nuckowskiemu „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 112/19, poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk.  
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26 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/109/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 maja 2019 r. w sprawie nadania 

Stanisławowi Nuckowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 93 do protokołu. 

 

Punkt 18i. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Marii Traczyk „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 113/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 94 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? 

Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie nadania Marii Traczyk „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 113/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest 

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk.  

26 radnych za, 0 przeciw, 2 wstrzymało się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 95 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/110/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 maja 2019 r. w sprawie nadania 

Marii Traczyk „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 96  

do protokołu. 

 

Punkt 18j. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Zdzisławowi Józefowi Urbanowskiemu „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 114/19. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 97 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? 

Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie nadania Zdzisławowi Józefowi Urbanowskiemu 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 114/19, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk.  

26 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 98 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/111/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 maja 2019 r. w sprawie nadania 

Zdzisławowi Józefowi Urbanowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 99 do protokołu. 

 

Punkt 18k. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Lilianie Witczuk-Kamieniarz „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 115/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 100 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? 

Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie nadania Lilianie Witczuk-Kamieniarz „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 115/19, poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk.  

23 radnych za, 0 przeciw, 2 wstrzymało się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 101 do protokołu. 
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Uchwała Nr VI/112/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 maja 2019 r. w sprawie nadania 

Lilianie Witczuk-Kamieniarz „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 102 do protokołu. 

 

Punkt 18l. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Ochotniczej Straży Pożarnej w Silnej „Odznaki Honorowej 

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 116/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 103 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? 

Wobec braku uwag i pytań, projekt uchwały w sprawie nadania Ochotniczej Straży Pożarnej w Silnej 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 116/19, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk.  

28 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 104 do protokołu. 

 

Uchwała Nr VI/113/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 20 maja 2019 r. w sprawie nadania 

Ochotniczej Straży Pożarnej w Silnej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 105 do protokołu. 

 

Punkt 19. 

Przyjęcie protokołu z V sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

przypominam, że protokół z V sesji Sejmiku jest dostępny do wglądu na serwerze oraz podczas 

dzisiejszej sesji. Od czasu udostępnienia Państwu do wiadomości protokołu, nie zostały zgłoszone 

przez Państwa uwagi. Przyjęcie protokołu z V sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem protokołu, proszę podnieść rękę i nacisnąć 



56 

 

przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto wstrzymał się, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. 

22 radnych za, 3 przeciw, 3 wstrzymujących się od głosu.  

Stwierdzam, że protokół z V sesji Sejmiku został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 106 do protokołu. 

 

Punkt 20. 

Sprawy różne. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, pragnę 

poinformować, iż uroczysta sesja Sejmiku odbędzie się 15 czerwca br. o godz. 15.00 w Sali im. Janusza 

Koniusza Wojewódzkiej i Miejskiej Biblioteki Publicznej im. Cypriana Kamila Norwida w Zielonej Górze, 

przy al. Wojska Polskiego 9. W tym roku w czerwcu przypada 30 rocznica pierwszych wolnych 

wyborów. Uważam, że Sejmik powinien uczcić to ważne wydarzenie przyjęciem stanowiska  

na uroczystej sesji Sejmiku w dniu 15 czerwca. W związku z powyższym, skierowałam pismo  

do Przewodniczących Klubów Sejmiku wraz z przygotowanym przez  Biuro Sejmiku projektem 

stanowiska. Proszę by kluby zaakceptowały treść stanowiska lub przekazały sugestie zmian do treści 

stanowiska. Stanowisko planowalibyśmy przyjąć na sesji uroczystej w drodze aklamacji. W związku  

z czerwcową sesją Sejmiku, która odbędzie się 24 czerwca na stronie umieszczone będą procedury 

odnośnie absolutorium i votum zaufania. Wraz z Panią Marszałek Województwa Lubuskiego 

zapraszamy Państwa do czynnego udziału w VII Lubuskim Sejmiku Dziecięcym, który odbędzie się  

3 czerwca o godz. 11:00 w Sali Kolumnowej Sejmiku Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze. Czy 

ktoś z Państwa w sprawach różnych chciałby zabrać głos? Bardzo proszę Pani Małgorzata 

Gośniowska-Kola.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Szanowna Pani 

Przewodnicząca, Pani Marszałek. Mam pytanie związane z planowanym Festiwalem Równości. 

Chciałabym zapytać w ramach jakiego konkursu została udzielona dotacja, w jakiej kwocie, na jakich 

zasadach, gdzie można znaleźć takie informacje? To jest piknik, który ma się odbyć 1 czerwca i tutaj 

wiele środowisk jest zaniepokojonych charakterem tęczowego pikniku. Czy jest takie dofinansowanie  

z Urzędu Marszałkowskiego, bo organizatorzy taką informację na Facebooku umieścili? Bardzo proszę 

o odpowiedź. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę Pani 

Marszałek. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Pani Przewodnicząca, jeżeli można, nic 

mi o tym nie wiadomo. Ani z Departamentu Polityki Społecznej, ani z Departamentu Przedsiębiorczości  

i Strategii Marki takie dofinansowanie nie zostało przekazane. Sprawdzimy oczywiście tę informację. 

Oczywiście osobiście bardzo mocno promuję Europejską Deklarację Równego Traktowania bez 

względu na płeć, wyznanie, kolor skóry, itd., ale akurat w tym przedsięwzięciu Urząd Marszałkowski nie 

bierze udziału. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Dziękuję. I kolejne 

pytanie: w ramach budżetu inicjatyw obywatelskich, czyli skierowanego do młodzieży, chcę dopytać, czy 

wszystkie konkursy, w których biorą udział beneficjenci województwa lubuskiego, mają w założeniu 

koszty dodatkowe w ramach tego konkursu, przeznaczone dla pracowników jako dodatkowe? 

Rozumiem, że w tej chwili jest np. 1 mln zł przeznaczony na konkurs inicjatyw obywatelskich, ale chodzi 

mi o konkurs Lubuska Odnowa Wsi organizowany przez PROW. Czy na podobnych zasadach są 

organizowane konkursy w tej kwestii, że są pieniądze przeznaczone rozumiem na dodatkową pracę 

urzędników. Czy to na takich samych zasadach jest organizowane? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy ktoś z Zarządu chce 

odpowiedzieć na to pytanie? Pani Marszałek? 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: To są inne konkursy, inne kryteria. 

Młodzi On-Life to konkurs organizowany przez Departament Przedsiębiorczości i Strategii Marki. 

Kryteria jakie przyjęliśmy w tym roku to przede wszystkim projekty, które służą uczczeniu 15-letniej 

obecności Polski w Unii Europejskiej, 30-lecia odrodzonej wolnej Polski. I pracownicy za obsługę tego 

konkursu mają specjalne dodatki na ten cel, część środków z całej tej puli jest przeznaczona.  

To są dodatkowe zadania. Jest to kwota dużo mniejsza niż wcześniej, w I edycji, gdy konkurs był 

organizowany przez zewnętrzną organizację. Natomiast Program Rozwoju Obszarów Wiejskich,  

to poproszę kolegę, ma inne zasady realizacji tego przedsięwzięcia. Ma o wiele mniejsze środki  

do dyspozycji, a o wiele wyższe wynagrodzenia mają pracownicy, gdzie w 100% są one pokrywane   

z programu. Nie ma tam dodatkowych wynagrodzeń? 

 




